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КӨШПЕНДІЛЕР ОЙЫНДАРЫ КҮНДЕЛІГІ

ҰЛТТЫҚ ҚҰРАМА
 КӨШ БАСТАП ТҰР 

Қазақстан V Дүниежүзілік көшпенділер ойындарының 
үшінші күнінің қорытындысы бойынша медальдық 
есепте бірінші орында тұр. Бүгінге дейінгі медаль-
дық көрсеткіштерде де үлкен айырмашылықпен көш 
бастап келеді. Жарыстың үшінші және төртінші күні 
спортшылар көкпар, көкбөрі, аударыспақ, жамбы ату, 
кураш, дәстүрлі садақ ату, қазақ күресі, мас-рестлинг, 
асық және тоғызқұмалақ, теңге ілу, құсбегілік, арқан 
тарту ойындары бойынша сайысқа түсті. 

БҮГІНГІ НӨМІРДЕ:

ЭНЕРГИЯ – 
СТРАТЕГИЯЛЫҚ РЕСУРС

АЙТПАСАМ АЗАМАТТЫҢ 
АТЫ ӨЛЕДІ
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АЭС салу туралы сөз болғанда, халық 
ара сында оның қауіпсіздігіне қатыс ты 
алаңдаушылық бар екенін аңғаруға 
бо лады. Алайда жасыл энергияға ұм-
тылған елдер үшін атом ең тиімді әрі 
тұ    рақ ты энергия көзі саналады. 

Қайраткер, халықтың нағыз жанашыры 
бола білген Нұртас Оңда сынов тың туға-
нына биыл 120 жыл толып отыр. Азамат-
тың, Нұртас аға дай нар тұлғаның атын 
өлтірмей, естіп-білгенімді көпке айтуды 
парыз са   надым. 

ЖАСТАР МЕН КӘСІПКЕРЛЕР 
АЭС ҚҰРЫЛЫСЫН ҚОЛДАЙДЫ
АЭС салуды қолдау жөніндегі Халықтық штабтың өңірлерде халықпен 
кездесуі жалғасуда. Кеше Шымкент қаласында Штаб мүшелері атом 
электр стансасының артықшылығы туралы әңгімелесті.

Кездесу еліміздегі жетекші техникалық 
жо ғары оқу орындардың бірі саналатын 
М.�уезов атын дағы Оңтүстік Қазақстан 
универ ситетінің сту денттерімен жүздесуден 
басталды. Білім орда сы ның шәкірттері бір-
қатар техникалық мамандық бойынша білім 
алады, сондай-ақ ғылыми зерт теу лер жүргі зе-
ді. Болашақ инженерлер Атом электр стан-
сасы идеясының елді одан әрі да мыту және 
(ндіріс саласында жаңа муль тип  ли кативті 
мүмкіндіктер жасау бағы тын дағы барлық 
перс пективаны жақсы түсінеді. Сон  дықтан 
сту дент тер, жас ғалымдар, жас тар ұйым-
дары ның бел сен ділері кезде су де АЭС салу 
идеясын толық қол  дайтын да рын мәлімдеді.
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«Ақорда» резиденциясында жеті мемлекет тің 
т(тенше және (кілетті елшілерінің Қазақстан 
Рес публикасының Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа сенім грамоталарын тапсыру рәсімі (тті.

Сенім грамоталарын Испания Корольдігінің 
ел шісі Луис Франсиско Мартинес Монтес, Эсто-
ния Республикасының елшісі Яап Ора, :збек стан 
Республикасының елшісі Бахтиёр Ибрагимов, 
Судан Республикасының елшісі Мұхаммед әл-
Газали Сиррадж, Руанда Республикасының елшісі 
Чарльз Кайонга, Доминикан Республикасының 
елшісі Алехандро Ариас Сарсуэла және Маврикий 
Республикасының елшісі Хесвар Джанке тап-
сырды.

Мемлекет басшысы дипломаттар алдында с(з 
с(й леді.

– Қазақстан сыртқы саясатында бейбітшілікті 
жақтайды, БҰҰ Жарғысының қағидаттарын берік 
ұстанады және халықаралық ын тымақтастыққа 

әрдайым ашық. Біз Біріккен Ұлттар Ұйымының 
жаһандық кеңістіктегі орнын ешқандай құрылым 
алмастыра алмай тынына нық сенімдіміз. Бұл 
біре гей ұйымды әрқашан қолдаймыз. Осы орайда 
сіз дердің елдеріңізбен екіжақты қарым-қаты нас-
ты, сондай-ақ к(пжақты деңгейдегі байланыс тар-
ды дамытуға ниеттіміз. Қазақстан – қарқынды 
дамып келе жатқан мемлекет. Біз эко номи ка мыз-
дың тұрақтылығын қамтамасыз етуге ұмтылып 
отыр мыз. �рине, бұл оңай емес. Оның табысты 
болуы к(п жағдайда халық аралық ықпалдастыққа, 
со ның ішінде сіздердің елдеріңізбен арадағы ын-
тымақтастықты дамытуға байланысты, – деді 
Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев елшілерді Қазақ-
стандағы дипломатиялық мис сияларының ресми 
басталуымен құттықтап, олардың мем ле кет-
терінің басшыларына ізгі тілегі мен сәлемін жол-
дады.

КӨПЖАҚТЫ ДЕҢГЕЙДЕГІ 
БАЙЛАНЫСТАРДЫ 
ДАМЫТУ МАҢЫЗДЫ

Президент бірқатар мемлекеттің елшілерінен сенім грамо-
таларын қабылдады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Қа-
зақ стан мен Түркия арасын дағы 
қарым-қатынас екіжақты және 
к(пжақты күн тәртібінің бар лық 
бағыты бойынша қар қынды 
дамып келе жатқанын атап (тті.

Президент әріптесі Режеп 
Тайип Ердоғанға із гі тілегін 
жол       дап, екі елдің стратегиялық 

ын  ты мақ тастығы мен серік тес-
ті гін одан әрі нығайтудың 
маңыз ды екеніне назар аудар ды.

:з кезегінде Яшар Гюлер 
ата жұртта к(рсетілген сый-құр-
мет үшін алғыс айтып, Түр кия-
ның Қазақ стан мен (зара сенім 
және қолдау рухындағы бай ла-
ныстарды одан әрі тереңдетуге 

ниетті екенін растады. Ол елі-
міз  дің бірқатар (ңірлік және 
ха   лық аралық түйткілді шешуге 
ба ғытталған күш-жігерін жо-
ғары бағалады.

Сонымен қатар әңгімелесу 
барысында екі ел дің қауіпсіздік 
саласындағы ынтымақтастық 
мә селесі қарастырылды.

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
МӘСЕЛЕСІ ҚАРАСТЫРЫЛДЫ
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Түркия Ұлттық қор-

ға ныс министрі Яшар Гюлерді қабылдады.
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АҚПАРАТ

Палата Спикері Дүниежүзілік к�шпен ділер 
ойындары ұлттық спортты және тарихи мұраны 
дәріптеуде айрықша мәнге ие екенін атап �тті.

«К�шпенділер ойындары – ұлттық спорт 
түрлерін және к�шпенді халықтардың тарихи 
мұрасын дәріп тейтін бірегей бастама. Сондықтан 
Президентіміз Қасым-Жомарт Тоқаев К�шпенділер 
олимпиадасы деп атаған осындай ауқымды іс-
шараны �ткізу елімізді танытып, тарихымызды 
насихаттау тұрғысынан аса маңызды. Бұл жобаны 
осыдан он жыл бұрын қырғыз ағайындарымыз 
алғаш рет ұйымдастырған болатын. Содан бері 
к�шпенділер ойындары игі дәстүрге айналды. Биыл 
Қазақ елінде �тіп жатқан oйындар ұйымдастыру 
деңгейі, қатысушы елдердің саны және сайыс 
аясындағы мәдени бағдарламалардың ауқымы 
жағынан ерекше екені с�зсіз», – деп Мәулен 
/шімбаев барлық спортшыға сәттілік тіледі.

Ұйымдастырушылардың айтуынша, К�шпен-
ділер ойындарында спортшылар жамбы атудың 

т�рт түрі бойынша сынға түсіп жатыр. Нақты айт-
қанда, олар корея, түрік, мажар және қазақ стилі 
бойынша бақ сынайды. Аталған спорт түрінен 27 
елден келген 78 мерген чемпиондық атақты сарапқа 
салады.

Айта кетейік, жарыстың бірінші күні 8 қыр-
күйек те �тті. Алғашқы алтын және қола медальдарды 
Фран ция ұлттық құрамасының спортшылары же-
ңіп алды. Ал «күміс» Моңғолия атлетіне бұ йыр ды. 
Аталған сында қазақстандық Абзал Тұлыбеков 
ал ғашқы бестікке ілігіп, үздіктер қатарынан к�-
рінді.

Жалпы, V Дүниежүзілік к�шпенділер ойын-
дарына әлемнің 89 елінен келген 2 800 спортшы 
қатысып жатыр. Жоба қолға алынғалы бері �ткен 
он жылда алғаш рет барлық құрлықтан қатысушы 
келді. Олардың арасында ең шалғайда орналасқаны 
Аустралия құрамасы екенін атап �ткен ж�н. Ойын-
дар аясында ғылыми бағдарлама �ткізу де к�зделген. 
Оған 12 елден 75 маман қатысады деп жоспарланып 
отыр.

СЕНАТ ТӨРАҒАСЫ 
ОТАНДЫҚ СПОРТШЫЛАРМЕН 
КЕЗДЕСТІ
Сенат Төрағасы Мәулен Әшімбаев бүгін V Дүниежүзілік көшпен-
ділер ойындары аясында этноауылда өткен жамбы ату сайысы-
ның финалдық кезеңіне арнайы барып, қазақстандық спортшы-
ларға қолдау білдірді.

2024 жылы 20 наурызда Дохада Қазақстан мен 
Қатар үкіметтері басым салалардағы жобаларды 
дамыту бойынша ұзақмерзімді стратегиялық 
әріптестік орнату туралы келісімге қол қойды. Осы 
келісімді ратификациялау туралы заң жобасы туралы 
Премьер-Министрдің орынбасары – Ұлттық 
экономика министрі Нұрлан Байбазаров баяндады.

– Келісім инвесторлар үшін тәуекелдерді азай-
туды, тартымды инвестициялық орта қалыптас-
тыруды к�здей отырып, елімізге жалпы сомасы 20 
миллиард АҚШ долларына жуық инвестиция тартуға 
мүмкіндік береді. Келісімде елімізде теле коммуни-
кация, энергетика, газ �ндіру және тасымалдау, 
қаржы салаларын қоса алғанда, 9 бірлескен инвес-
тициялық жобаны іске асыру к�зделген, – деді 
Н.Байбазаров.

Келісім аясында осы саладағы бәсекелестікті 
арттыру мақсатымен Мемлекет басшысының 
елімізге сенімді шетелдік банктерді тарту ж�ніндегі 
тапсырмалары қамтылады. Құжатқа сонымен қатар 
қуаттылығы жылына 1 млрд, 2,5 млрд және 6 
миллиард текше метр газ �ңдеу зауыттарын салу 
бойынша үш жоба кіреді. Бұл ретте «Бейнеу-Бозой-
Шымкент» газ құбырының екінші желісі, «Кс-14» 
жаңа компрессорлық стансасы және «Кс-14-
Қостанай» газ құбыры, Қызылорда облысындағы 
аралас циклді газ зауыты негізіндегі электр стансасы 
және Ертіс �зенінде су электр стансасы салынады.

Заң жобасы бойынша жұмыс тобының жетекшісі 
Айтуар Қошмамбетовтің айтуынша, бұл келісім 
қосымша инвестиция тартуға, инфрақұрылымды 
жақсартуға, заманауи технологияларды енгізуге және 
жұмыс орындарын ашуға мүмкіндік береді.

 Баяндамаларды тыңдаған соң депутаттар ша-
қырылған Үкімет �кілдеріне түзетулерге қатысты 
сұрақтарын қойды. Талқылау қорытындысы бойын-
ша келісімді ратификациялады.

 Бұдан соң мәжілісмендер биологиялық материал 
алмасу туралы келісімді де ратификациялады. Ауыл 
шаруашылығы министрінің міндетін атқарушы 
Аманғали Бердалин оған Беларусь, Қазақстан, 
Қырғызстан, Ресей және Тәжікстан 2022 жылғы 20 
мамырда ТМД мемлекеттері Үкімет басшылары 
кеңесінің отырысында қол қойғанын айтты.

– Келісімшарттың негізгі міндеттері: микро-
организмдердің биологиялық қасиеттерін, оның 
ішінде бірлескен ғылыми-зерттеу жұмыстарын жүр-
гізу арқылы зерттеу, зерттеулерде тек аккредиттелген 
әдістерді қолдану және олардың нәтижелерінің 
құпиялығын сақтау, – деді А.Бердалин.

Аманғали Бердалин биологиялық материал 
алмасу аурудың қоздырғышын анықтауда эталондық 
үлгілер ретінде пайдалану үшін микроорганизм 
штаммдарының ұлттық коллекциясын толықтыруға 
мүмкіндік беретінін, сондай-ақ тараптардың келісімі 
бойынша вакциналардың қазіргі түрлерін әзірлеп, 
шығаратынын атап �тті. 

Жұмыс тобының жетекшісі Қазыбек /лішев 
қосымша баяндамасында келісім аясында жануар-
лардың жұқпалы және аса қауіпті ауруларының 
таралуын болдырмауға және қатысушы мемлекет-
тердің аумақтарын эпизоотиядан қорғауға бағыт-
талған профилактикалық тәсіл жүзеге асырылатынын 
айтты.

Сонымен қатар бүгін Мәжіліс «Жер қойнауы 
және жер қойнауын пайдалану туралы» кодекске 
енгізілетін түзетулерді жұмысқа қабылдады. Заң жо-
басына депутаттар бастамашы болды. Ол Мемлекет 
басшысының жер қойнауын пайдалану саласындағы 
тапсырмаларын іске асыруға бағытталған. Норма-
лардың бірінде жер қойнауын пайдаланудың 
бірыңғай платформасын құру к�зделген.

Мәжіліс комитеттері басқа да жаңа заң жобаларын 
жұмысқа алды. Олар: БҰҰ б�луді бақылау ж�ніндегі 

күштеріне (UNDOF) ресурс ұсынатын Қазақстан 
Үкіметі мен БҰҰ арасындағы �зара түсіністік туралы 
меморандумды ратификациялау туралы; Қазақстан 
мен Франция үкіметтері арасындағы Қазақстанда 
Француз даму агенттігі тобының жұмыс істеуі туралы 
келісімді ратификациялау туралы; Қазақстан Үкіметі 
мен Қырғыз Республикасы Министрлер Кабинеті 
арасындағы инвестицияларды к�термелеу және 
�зара қорғау туралы келісімді ратификациялау 
туралы; 2014 жылғы 29 мамырдағы ЕАЭО туралы 
шартқа одаққа мүше мемлекеттер арасында кедендік 
әкелу баждарының сомаларын аударуға қатысты 
б�лікте �згерістер енгізу ж�ніндегі хаттаманы рати-
фикациялау туралы заң жобалары.

Жалпы, отырыс соңында мәжілісмендер мем-
лекеттік органдарға �зекті әлеуметтік-экономикалық 
мәселелер бойынша 13 депутаттық сауал жолдады. 

«AMANAT» партиясы фракциясының депутаты 
/діл Жұбанов К�лік министріне жолдаған 
депутаттық сауалында шалғай ауылдардағы халықты 
толғандырған бірқатар мәселесін атап, оны дамтыту 
жолдарына тоқталды.  

– Атырау облысы Құрманғазы ауданының 
шалғай ауылдарында болып, халықты толғандырған 
мәселелермен жете танысып қайттым. Құрман-
ғазылықтар үшін аудан елді мекендеріне кірме 
жолдар, ауылішілік жолдар салу, соның ішінде, Асан, 
Сүйіндік, Азғыр ауылдық округтері мен аудан орта-
лығын байланыстыратын авток�лік жолын салу 
мәселесі �те �зекті.

Жоғарыда аталған аудандағы ауылдарға авток�лік 
жолын салуға қомақты қаражат қажет. Қазір оған 
облыстық әкімдіктің мүмкіндігі жоқ, себебі бюджетте 
қаржы тапшы. Биыл жергілікті бюджет қаражаты 
толықтай су тасқынынан бүлінген әлеуметтік нысан-
дарды, инженерлік-инфрақұрылымдарды қайта 
қалпына келтіруге, халыққа �темақы т�леуге жұмсал-
ды. Xңірге су тасқынының салдарын жоюға 
республикалық бюджеттен әзірге 4 млрд теңге ғана 
б�лінді. Оның �зі зардап шеккен шаруа қожалықтары 
мен кәсіпкерлерге �темақы т�леуге жұмсалмақ, – 
деді депутат.

/.Жұбанов Президенттің шекаралас аймақтарды 
дамыту ж�ніндегі тапсырмасына сай, Құрманғазы 
ауданының экономикалық-инвестициялық, туристік 
әлеуетін ескеріп, республикалық бюджет есебінен 
жүзеге асырылуы қажет бірқатар ұсынысын жолдады. 

Келесі бір «AMANAT» партиясы фракциясының 
депутаты Наталья Дементьева Тамара Босымбек-
қызына жолдаған депутаттық сауалында мектеп 
асханаларының жағдайы мәселесін к�терді. 

– Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
мектеп оқушыларын, соның ішінде бастауыш сынып 
оқушыларын тегін ыстық тамақпен қамтамасыз етуге 
арналған бағдарламасын жергілікті атқарушы билік 
органдары жүзеге асыру барысында елеулі 
олқылықтар жіберіп отыр. Маңғыстау облысындағы 
болған жағдайға алаңдаулымыз. Премьер-Министр 
аталған оқиғаны �зінің бақылауына алып, мектеп 
асханаларында санитарлық-эпидемиологиялық 
қызметтің тексеру жұмыстарын жүргізуді міндеттеді. 
«AMANAT» партиясының фракция мүшелері 
тарапынан аталған мәселе үнемі к�теріліп келеді. 
Бірақ жауапты ведомство �кілдері де жергілікті 
атқарушы органдар да салғырттық танытуда, – деді 
депутат Н.Дементьева.

Депутаттық сауалында аталған мәселелерге 
қатысты Наталья Дементьева мектеп асханаларына 
жеткізілетін тағам �німдерінің сапасы мен олардың 
жарамдылық мерзімін бақылауды қатаңдату қажет 
екенін атап �тті және осы салада монополияға жол 
бермес үшін мектептерге арналған тендерлерде 
ашық тық пен бәсекелестікті қамтамасыз ететін 
талаптарды күшейту туралы ұсыныс айтты. 

ИНВЕСТИЦИЯЛЫҚ ЖОБАЛАРДЫ 
ДАМЫТУ ӨЗЕКТІ
 Кеше Мәжіліс Спикері Ерлан Қошановтың төрағалығымен 
жалпы отырыс өтті. Депутаттар Қатармен басым салалардағы 
жобаларды дамыту үшін ұзақмерзімді стратегиялық әріптестік 
орнату туралы келісімді және ТМД-ның кейбір елдерімен био-
логиялық материал алмасу туралы келісімді ратификацияла-
ды. Сонымен қатар бірқатар жаңа заң жобасын жұмысқа алды. 
Оның ішінде «Жер қойнауы және жер қойнауын пайдалану 
туралы» кодекске енгізілетін түзетулер де бар.

Шараға қатысушылар алда тұрған саяси және 
экономикалық реформаларға жан-жақты тоқталды. 
Атап айтқанда, елімізде атом электр стансасын салу 
ж�ніндегі жалпыхалықтық референдумға баса назар 
аударылды.

Сенат комитетінің т�рағасы Нұрт�ре Жүсіп 2024 
жылғы Жолдау Президенттің алдыңғы Жолдаулары 
мен сайлауалды тұғырнамасына енгізілген рефор-
малар бағытының жалғасы екенін атап �тті. Сенатор 
�з с�зінде Президент азаматтардың �мір сүру 
сапасын жақсарту ж�ніндегі жүйелі экономикалық 
�згерістерге назар аударғанын жеткізді. Мемлекет 
басшысы айқындаған барлық тоғыз басым бағыт осы 
негізгі міндетті шешуді к�здейді.

«Мемлекет басшысының Жолдауында жүзге 
жуық бастама мен ұсыныс қамтылған. Соның ең 
маңыздысының бірі – АЭС құрылысы туралы жал-
пы халықтық референдум �ткізу күнін белгілеу – 
қоғамда к�птен бері айтылып келе жатқан тақырып. 
Референдум «Халық үніне құлақ асатын мемлекет» 
тұжырымдамасы мен /ділетті Қазақстан идеясының 

тағы бір нақты к�рінісі болмақ. Мемлекет басшысы 
интернет-алаяқтық, әскердегі тәртіп, есірткі биз-
несіне қарсы күрес, педагог және медицина кадр-
ларының жетіспеушілігі сияқты қоғамды алаңдататын 
бірқатар �зекті мәселеге де ерекше назар аударды. 
Жасанды интеллекті дамыту және осы техно логия-
ларды Қазақстанның цифрлық платформасына 
енгізу де Жолдаудың маңызды кезеңі, бұл �з кезегінде 
цифрлық технологиялар белсенді қолданылатын 
және дамыған елге айналуға к�мектеседі. Жалпы, 
Жолдау �зекті мәселелерді шешуге және еліміздің 
стратегиялық даму мақсаттарына қол жеткізуге 
бағыт талған. Біз депутаттық корпус ретінде Пре-
зиденттің барлық тапсырмасының орындалуын 
заң намалық тұрғыдан жан-жақты қамтамасыз етуге 
міндеттіміз», – деді Нұрт�ре Жүсіп.

Сонымен қатар Nazarbayev University алаңында 
�ткен жиынға қатысушылар Мемлекет басшысының 
ел �ңірлерінің әлеуметтік-экономикалық дамуы 
саласындағы тапсырмаларын жүзеге асыру мәселе-
лерін де талқылады.

ПРЕЗИДЕНТ ТАПСЫРМАСЫН 
ІСКЕ АСЫРУ АМАЛДАРЫН 
ТАЛҚЫЛАДЫ

Сенаттың Әлеуметтік-мәдени даму және ғылым комитетінің 
депутаттары Парламент пен Үкіметтің бірлескен кеңесінің 
отырысына қатысты. Онда  Мемлекет басшысының «Әділетті 
Қазақстан: заң мен тәртіп, экономикалық өсім, қоғамдық опти-
мизм» атты Қазақстан халқына Жолдауы талқыланды.
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БАҒДАР

ЖОЛДАУЖАСТАР МЕН КӘСІПКЕРЛЕР 
АЭС ҚҰРЫЛЫСЫН ҚОЛДАЙДЫ БІРЛІКТІ 

САҚТАУ БАСТЫ 
ҚАҒИДАҒА 
АЙНАЛУЫ КЕРЕК
Әл-Фараби атындағы Қазақ 
ұлттық уни верситетінің 
Басқарма төрағасы – ректор 
Жансейіт Түймебаев оқу орда-
сының оқытушы-профессорлар 
құрамы мен студент жастардың 
басын қосып көшбасшылық 
кездесу өткізді. Кездесуде ел 
Президентінің биылғы Жолдауын 
жан-жақты талқылады.

АЭС салуды қолдау жөніндегі Халықтық штабтың өңірлерде халықпен кездесуі жалғасуда. 
Кеше Шымкент қаласында штаб мүшелері атом электр стансасының артықшылығы туралы 
әңгімелесті.

Университет басшысы жүздесуде әділетті Қазақ-
станды құрудағы жастардың р�ліне тоқталып, Мемлекет 
басшысының бастамасымен елімізде орын алып жатқан 
елеулі �згерістерге назар аударды.

«#ділетті Қазақстанды болашақ ұрпаққа аманат 
ету – баршамызға ортақ міндет» тақырыбындағы шараға 
фа культет декандары, ардагер оқытушылар, профес сор-
лар, жас ғалымдар мен білім алушы жастар да белсене 
қатыс ты. 

Ректор �з с�зінде Қасым-Жомарт Тоқаевтың биылғы 
Қа зақ стан халқына Жолдауы ең алдымен ел экономи-
ка сын жақсартуға, халықтың әл-ауқатын к�теруге, жас-
тардың тұлғалық белсенділігін арттыруға негізделген 
ау қым ды жоспарларды қамтығанын жеткізді.

«#ділетті Қазақстан: заң мен тәртіп, экономикалық 
�сім, қоғамдық оптимизм» атты Жолдауда ғылым және 
жоғары білімді дамыту, үздік университеттердің нақты 
сек тормен байланысын нығайту мәселелері ортаға са-
лынды. Инновациялық саясатты еліміздің ғылыми-тех-
нологиялық басымдықтарымен үйлестіру, жоғары оқу 
орындарындағы қолданбалы ғылымның әлеуетін арт-
тыру қарастырылды. Ұлттық мүдделердің мызғымас-
тығы, ұлт �мірінің сапасын арттыру, қауіпсіздік пен заң 
үстемдігін қамтамасыз етуге де айрықша маңыз берілді. 
Бұл тапсырмалардың біраз б�лігін университет �мірінде 
іске асырып жатырмыз, алдағы уақытта да жүйелі жал-
ғас тыратын боламыз», – деді ректор. 

Оқу ордасының басшысы болашақ Қазақстанды 
дамыту, әділетті қоғам құруда жастарға артылар сенім 
мол екенін айта келе, ең басты міндет білімді және білікті 
маман болу екенін атап �тті.

«Президент �з с�зінде: «Біздің ұзақ мерзімге арнал-
ған даму жолымыз айқын. Биік мақсаттарымыз бар. 
Оған жету үшін, ең алдымен, ел бірлігін сақтай білуіміз 
керек. Бір-бірімізге қолдау білдіріп, құрмет к�рсетуіміз 
қажет», – деді. Бұл – жалынды жастардың қолынан 
келе тін дүние. Ел бірлігін, �зара татулықты сақтау басты 
қағидаға айналуы керек. Президент бұған дейін де бірне-
ше мәрте айтты. «Тәуелсіздік – ең қасиетті, қастерлі 
құндылығымыз, ең басты байлығымыз», – деп. Осы баға 
жетпес құндылығымыздың қадірін біліп, қуатты Қазақ-
станды дамыту – жастардың қолында. #р адамға және 
бар шаға бірдей мүмкіндік беретін мемлекетті, яғни әді-
летті Қазақстанды болашақ ұрпаққа аманат ету – бар-
шамызға ортақ міндет», – деді Жансейіт Қансейітұлы.

ЖОО ректоры кездесуде ҚР Президенті қойған 
міндеттер мен мақсаттарды орындауда әл-Фараби 
атындағы ҚазҰУ айрықша үлес қосып отырғанын айтты. 
«Мемлекет басшысы Жолдауында алдыңғы қатарлы 23 
шетелдік жоғарғы оқу орнының ашылғанын атап �тті. 
Соның екеуі біздің университетімізде ашылды. Атап 
айтқанда, Мәскеу ұлттық ядролық зерттеу университеті 
және Солтүстік-батыс политехникалық университеті. 
Бұған дейін Ыстамбұл және Бішкек қалаларында 
Президенттің қатысуымен ҚазҰУ филиалы ашылған 
болатын. Алдағы уақытта Ф.Достоевский атындағы 
Омбы мемлекеттік университетінде ҚазҰУ филиалын 
іске қосу жоспарланып отыр», – деді ол. 

К�шбасшылық кездесуде Жансейіт Қансейітұлы оқу 
ордасы зерттеу мәртебесіне ие болғандықтан, ғылыми 
әлеуетті дамытуға университет баса назар аударатынын 
айтты. Сондай-ақ студенттердің емін-еркін білім алуы 
үшін университетте атқарылған жұмыстарға тоқталды.

Қорытынды кезеңде ректор студент жастарды уақыт-
ты тиімді пайдалануға, жиі кітап оқуға үндеп, баршаға 
ортақ бейбіт әрі жарқын болашақ құру жолында күш 
біріктіруге шақырды.

Кездесу еліміздегі жетекші техникалық жо-
ғары оқу орындардың бірі саналатын М.#уезов 
атын дағы Оңтүстік Қазақстан университетінің 
сту денттерімен жүздесуден басталды. Білім орда-
сы ның шәкірттері бірқатар техникалық мамандық 
бойынша білім алады, сондай-ақ ғылыми зерт-
теу лер жүргізеді. Болашақ инженерлер Атом 
электр стансасы идеясының елді одан әрі да мыту 
және �ндіріс саласында жаңа муль тип ли кативті 
мүмкіндіктер жасау бағытындағы барлық перс-
пективаны жақсы түсінеді. Сондықтан сту дент-
тер, жас ғалымдар, жастар ұйымдарының бел сен-
ділері кездесуде АЭС салу идеясын толық қол -
дайтындарын мәлімдеді.

Мәжіліс Спикері, «AMANAT» партиясының 
Т�рағасы Ерлан Қошанов атом электр стансасы 
экономиканың, �неркәсіптің, білімнің, ғы лым-
ның дамуына тың серпін беретін аса маңызды 
жо ба екенін ерекше атап �тті. АЭС түрлі тәуе кел-
дің алдын алып, елімізді қуатты энергетикалық 
ба засы бар прогрессивті мемлекеттердің қатарына 
қосады.

«АЭС салу – бір күннің мәселесі емес. Жо ба-
ны іске асыру он жылды, тіпті одан да к�п уа қыт-
ты алады. Бәріңіз де экономикасы дамыған, бо-
ла шағы зор, қуатты да тәуелсіз Қазақстанда �мір 
сүргілеріңіз келетіні с�зсіз. Президентіміз 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың да к�здегені – осы. 
Қазіргі қолға алынып жатқан істер, ең алдымен, 
сіздер үшін жасалып жатыр. Ендеше батыл ше шім 
қабылдайтын уақыт жетті. Ал батыл шешімді қа-
былдайтын – жастар! Олай болса, алдағы рефе-
рен думда АЭС салуға қолдау к�рсетіп, �з бола-
шақ тарыңыз үшін дұрыс таңдау жасауларыңыз 
қа жет», – деді Ерлан Қошанов жастарға қарата 
айт қан с�зінде.

#ңгімелесу барысында Халықтық штаб мү-
шелері АЭС құрылысы жастарға мол мүмкіндік 
бере тінін атап �тті. Атап айтқанда, лайықты жа-
ла қысы бар он мыңдаған жаңа жоғары білікті 
жұмыс орны құрылады. Қазақстандағы жоғары оқу 
орындардың түлектері АЭС құрылысына қа тысуға 
және отандық атом индустриясында қыз мет етуге 
қажет барлық мүмкіндікке ие. Болашақта атом 
энергетикасын дамытудың тиісті мемлекет тік 
бағдарламасы әзірленіп, онда АЭС қажетті лі гіне 
қарай арнайы кадр даярлауға ерекше к�ңіл б�лінеді. 

Қала жастары атынан энергетика және дәс-
түр лі емес энергетикалық жүйелер кафедрасының 
PhD докторы Нұрсұлтан Файз, жас ғалым Исабек 
#зімхан, жастар орталығының директоры Ақан 
Бесбаев, Студенттік парламенттің т�рағасы Са-
би на Сағынтай АЭС-ті қолдауға қатысты �з ой-
пікірлерін білдірді. Олар Қазақстанның прог рес-
тен тыс қала алмайтынын, сондықтан бізге 
энер гия беріп қана қоймай, отандық ғылым мен 
технологияны жаңа деңгейге к�теретін, жастарға 
жаңа мүмкіндіктер жасайтын атом электр стан-
сасы қажет екеніне сенім білдірді.

Бұдан соң АЭС салуды қолдау ж�ніндегі Ха-
лықтық штаб мүшелері зиялы қауым �кілдерімен 
кез десті. Іс-шара барысында Қазақстандағы атом 
энер гетикасын дамыту перспективалары және 
алда ғы 6 қазанда �тетін жалпыхалықтық плебис-
цитте АЭС-ты қолдап, дұрыс шешім қабылдаудың 
маңызы талқыланды. #ңгімелесу барысында 
референдумға қатысу үшін тұрғындарды жұмыл-
дыру қажет екеніне ерекше назар аударылды. 
Халық тық штаб қоғамда зор беделге ие зиялы 
қауым �кілдерінің атсалысуы ел тәуелсіздігін одан 
әрі нығайтатын АЭС-тың маңызын адам дарға 
дұрыс жеткізуге мүмкіндік беретініне се нім ді.

Осы күні штаб мүшелері «Тассай» индустрия-
лық аймағына барып, кәсіпкерлермен және еңбек 
ұжымдарымен кездесті. Олар АЭС салынған жағ-
дайда елдің экономикалық жағдайы қалай �з-
геретінін айтты. Атап айтқанда, ұзақ уақыт пайда-
лануға болатын мұндай станция кәсіпорындар 
үшін аса маңызды электр энергияның тұрақты 
және қолжетімді тарифін қамтамасыз етеді. Бұл 
қадам зауыттардың, фабрикалардың �ндіріс шы-
ғынын азайтып, �з тиімділігін арттыруға мүм кін-
дік береді.

Сондай-ақ штаб мүшелері кәсіпкерлерге Қа-
зақстан 2060 жылға қарай к�міртекті бейтарап тық 
бойынша міндеттеме қабылдағанын еске салды. 
Яғни, к�мір технологиясымен �ндірілетін барлық 
тауарға әлемдік нарықта қосымша салық салы-
нады. Электр энергияның 70%-ын к�мір станса-
ларынан алатын Қазақстан үшін бұл айтарлықтай 
кедергі болуы мүмкін. Сондықтан АЭС салу қа-
зақ стандық �німнің халықаралық дең гейдегі бә-
секеге қабілетін арттыруда страте гия лық маңыз ға 
ие.

Кездесу соңында кәсіпкерлер мен жұмысшы-
лар алдағы референдумға белсенді қатысып, 
АЭС-ті қолдауға дайын екендерін жеткізді. 
Олардың айтуынша, атом энергетикасын дамыту 
Қа зақстанның энергетикалық тәуелсіздігін қам-
тамасыз етіп қана қоймай, елімізде озық тех-
нологияларды енгізуге, шетелдік инвестиция лар-
ды к�бірек тартуға, �ндірісті ұлғайтуға және жаңа 
жұмыс орындарын ашуға мүмкіндік береді.

Дайындаған: «Nur Media» ЖШС.
Тапсырыс беруші: Оспанов М.Ж.

«AMANAT» партиясы» ҚБ 
қаражатынан т!ленді
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ДАМУ

«РЕСПУБЛИКАЛЫҚ РЕФЕРЕНДУМҒА ҚАТЫСУҒА ҚҰҚЫҒЫ БАР
АЗАМАТТАРДЫҢ ТІЗІМІНЕ ЕНГІЗІЛГЕНІН ТЕКСЕРУ ТУРАЛЫ»

2024 жылғы 6 қазанға тағайындалған республикалық референдумда дауыс беру күніне 
18 жасқа толған Қазақстан Республикасы азаматының қатысуға құқықтық негізі бар.

Тізімдерді әкімдіктер нақтылы дауыс беру 
учас  кесіндегі тұрғылықты мекенжайыңыз бойын-
ша тұрақты тіркелуіңіздің негізінде жасайды. Егер 
тұрақты тіркелуіңіз болмаса, Cіз референдум 
та ғайындалған сәттен бастап тиісті жергілікті 
ат қарушы органда дауыс беруші ретінде тіркеле 
ала сыз.

Дауыс беру учаскелері тиісті әкімдердің ше-
шімде рімен құрылады және олардың шекаралары 
бұқаралық ақпарат құралдарында жарияланады. 

2024 жылғы 20 қыркүйектен бастап өз 
учас   кеңізде Сіз республикалық референдумға 
қа тысуға құқылы азаматтардың тізімінен өзіңіз 
тура лы деректерді тексере аласыз.

Қандай да бір өзгерістер енгізу қажет болса, 
де реу учаскелік референдум комиссиясына өті-
ніш пен жүгінуге болады.

Егер азамат өзінің болатын жерін өзгертсе, 
2024 жылғы 20 қыркүйектен бастап 5 қазан күнгі 
са ғат 18.00-ге дейін учаскелік комиссияға өтініштің 
не гізінде есептен шығару куәлігін алуға құқылы.

Есептен шығару куәлігін сенімхат негізінде 
алуға рұқсат етіледі. Бұл ретте сенімхатты но-
тариаттық куәландыру қажет емес. Есептен 
шы ғару куәлігін ұсынған кезде референдумның 
учас келік комиссиясы дауыс беру күні азаматты 
оның болатын жері бойынша сайлау учаскесіндегі 
тізімге енгізеді. 

Бір елді мекеннің шегіндегі  басқа учаскеде 
дауыс бергісі келетін азаматтарға есептен шығару 
куә лігі берілмейді.

Әркімнің дауысы маңызды!
Қазақстан Республикасының

Орталық референдум комиссиясы

– «АЭС не үшін керек?» деген сұраққа 
ма мандардың к�бі елімізде электр энер-
гиясы жетіспейді, атом энергиясы эко но-
микалық жағынан тиімді, экологияға 
зия ны жоқ деп жауап береді. Сіздіңше, 
АЭС Қазақстанды энергия тапшылығынан 
қа лай құтқарады? Бір ғана АЭС салып, 
қуат жетіспеушілігін еңсере аламыз ба?

– Қазіргі уақытта энергия ең маңыз-
ды жаһандық стратегиялық ресурс бо-
лып табылады. Елімізде бүгінде энер-
гия ның тапшылығы к!п емес, жылына 
ша мамен 2000 мегаватт. Біртіндеп энер-
 гия тапшылығы арта береді. Жыл сайын-
ғы электр энергиясын тұтыну !сімі 3%-
ды құрайды. 

(рине, АЭС энергия тапшылығын 
то лықтай қамтамасыз ете алмайды. 
Жаңа генерация құрылымында 2023-
2035 жылдарда атом энергиясының үлесі 
9% болады. Осы орайда 2035 жылға қа-
рай жаңа энергетикалық блоктардың 
бір шама м!лшері, оның ішінде газбен 
жұ мыс істейтін стансаларды, бұл – 27%, 
жаңартылатын энергия к!здерін 
(ЖЭК) – 36% іске қосу жоспарлануда. 
Са лыс тыру үшін айтсақ, 2023 жылы 
!ндірістің жал пы к!лемінен жаңарты-
ла тын энер гия к!зінің үлесі шамамен 
12%-ды құра  ды. 

Алайда Қазақстанның алдында тағы 
бір тапсырма тұр. Ол – атмосфераға к!-
мір қышқыл газының шығарылуын азай-
ту. Мысалы, органикалық отынды жақ-
қан кезде шаруашылық қызметтен 
шы     ғатын шығарындылардың жалпы 
к!    лемінен 81,6% к!мірқышқыл газы 
тү  зіледі. 2060 жылға қарай Қазақстан 
жаңа мақсат қойды – к!міртегі бейтарап-
ты  ғына қол жеткізу. Парниктік газ дар-

дың шығарындылары жоқ генерация 
к!з дері – бұл атом электр стансалары, 
ГЭС және ЖЭК.

Оның үстіне, к!мір стансаларына 
қа ра ғанда АЭС-ті пайдаланған кезде 
кү кірт, азот тотығы, күл, к!мірқышқыл 
га зы және қалдықтар түзілмейді. 

Бізде ШҚО-да ірі !зеннің болуы есе-
бінен ГЭС-тің энергиясын пайдалану 
мүм кіндігі бар. Ертісте ГЭС каскады 
бар, Семей қаласының аумағында тағы 
бір ГЭС салу жоспарда бар. Тағы да ша-
ғын ГЭС-терді салу жобасы бар, бірақ 
олар энергияның жалпы !ндірісіне ай-
тар лықтай үлес қоспайды. ГЭС есебінен 
энергия шығару мүмкіндігі Қазақ стан-
ның к!птеген аумақтарында жоқ. 

Жаңартылатын энергия түрлері де 
не гізгі болып табылмайды, яғни олар 
жыл бойы тәулігіне 24 сағат жұмыс іс те-
мейді. Олардың жұмыс істеуі үшін к!п-
те ген ресурс – үлкен аумақтар мен ауа 
райы ның арнайы жағдайлары қажет. 
Оған қоса, олардың белгіленген қуатын 
пай далану коэффициенті т!мен: желмен 
жұ мыс істейтінде – 24%, күнмен – 18%. 
АЭС коэффициенті бұларға қарағанда 
90%-ды құрайды.

– Егер АЭС салынатын болса, ғылыми 
практикада қай елдің технологиясы озық 
және біз қай елдің тәжірибесіне жүгінге-
ні міз дұрыс деп ойлайсыз?

– Қазіргі уақытта әлеуетті !нім беру-
ші лер ретінде «CNNC» (ҚХР, HPR-1000 
реак торы), «Росатом» МК (РФ, ВВЭР-
1200 реакторлары), «KHNP» (Оңтүстік 
Ко рея, APR-1000 және APR-1400 реак-
тор    лары) және «EDF» (Франция, EPR1200 
реакторы) компаниялары қарастырылып 
отыр. Барлық технологиялар бірдей за-

ма науи және таңдау туралы шешім Үкі-
мет деңгейінде қабылданады.

– АЭС аймақ халқының тұрмыс-тір-
шілігіне қалай әсер етеді? Олардың ден-
сау лығына қаупі жоқ па, экологияға 
зия     ны тимей ме? 

– Атом электр стансалар тарихында 
60 жылда үш ірі апат болды. 1979 жылы 
аме рикандық Три-Майл-Айлендтің бұ-
зылуы на байланысты белсенді аумақты 
бал қытып жібере жаздады. 1986 жылы 
Чер нобыль АЭС жарылды. 2011 жылы 
Жа понияда жер сілкінісі мен цунамиден 
кейін Фукусима АЭС-інде апат болды. 
Ал ты реактордың үшеуінде отын бал қы-
ды. Мұның бәрі – екінші буынды стан-
са лар. Бүгінде Қазақстанда 3+ буынды 
реак тор салу жоспарланып отыр. Үлкен 
апат тың ықтималдылығы жылына 10-7 
оқиғаны құрайды.

– АЭС радиоактивті қалдықтарсыз 
болмайтыны шындық, оны қайта �ңдеу 
және сақтау әлемдік деңгейде әлі де ше-
ші мін таба қойған жоқ. Қазақстан ра-
диоак тивті қалдықты қайда, қалай сақ-
тамақ? Мүлде зарарсыздандыру мүмкін 
бе?

– Бұл сұрақ «Қазақстандық атом 
элек тр станциялары» ЖШС (ҚАЭС) 
құ зыретінде, оның құрамына АЭС құры-
лы сы және атом энергетикасы мәселе-
лері ж!ніндегі сарапшылар кіреді.

– Станса Алматы облысында Балқаш 
к�ліне жақын орналасқан Үлкен ауылы-
ның маңында салынатыны нақты шешілді 
ме? Балқаш к�лінің су деңгейі АЭС-ке 
қа жетті сұранысты �тей ала ма? Су сапа-
сына әсері бола ма?

– Су қажеттіліктеріне келетін бол-
сақ, салқындатқыш мұнаралардағы 

(сал қындату қондырғыларындағы) су-
дың азаюы климаттық жағдайларға, 
яғни ондағы айналым су к!лемінің бу-
лану м!лшеріне байланысты. Қуаты 2 
400 мегаватт болатын екі блокты АЭС 
үшін судың жобалық шығыны жылына 
63 млн текше метрді құрайды, бұл Бал-
қаш к!лінің табиғи булануының 0,32%-
на тең, ол жылына 18 млрд текше метр-
ден асады. Яғни, Балқаш к!ліндегі су-
дың жалпы к!лемі шамамен 108,3 млрд 
текше метрді құрайтынын ескерсек, 
АЭС к!лдің су балансына еш әсер ет пей-
ді деп айтуға болады.

– Атомды бейбіт мақсатта энергия 
к� зі ретінде пайдалану еліміздегі ғы лым-
ның, технологияның және �ндірістің да-
муы на ықпалы қандай болады деп ойлай-
сыз?

– Жалпы, республикада ядролық 
тех  нологиялар саласында жоғары дең-
гей  де дамыған ғылыми-техникалық 
инф      рақұрылым бар. Мысалы, АЭС 
қауіп  сіздігі бойынша Ұлттық ядролық 
ор  талықтың (ҰЯО) зерттеу нәтижелері 
Жа пония, Франция және Ресейдегі атом 
энергетикалық стансаларын жобалау 
және пайдалану кезінде қолданылып 
келеді. Сондай-ақ атом энергетикасынан 
басқа, атом энергиясын бейбіт мақсатта 
пай даланудың к!птеген бағыттары 
бойынша, тек іргелі зерттеулер сала сын-
да ғана емес, сонымен қатар бірқатар 
қол данбалы салаларда жұмыс істейтін 
Ал маты ядролық физика институтының 
зерт теулері де белгілі. Мысалы, Атом 
энер гиясы ж!ніндегі халықаралық 
агент тік – АЭХА (МАГАТЭ) тапсырысы 
бойынша Институт Қырғызстанға ме-
дициналық радиоизотоптарды жеткізуді 

бастады. Сондай-ақ Институт, ҰЯО 
сияқ ты, атом энергиясын бейбіт мақсат-
та пайдалану саласында кадрлар даярлау 
бойынша белсенді жұмыс жүргізуде. 
Атом энергиясы Қазақстан үшін жаңа 
нәр се емес. ]ткен ғасырда Ақтауда (ол 
кез де Шевченко) БН-350 жылдам нейт-
рон ды әлемдегі алғашқы тәжіри бе лік-
!нер кәсіптік энергетикалық реактор 
сәт ті пайдаланылды. Қазіргі уақытта 
рес публикада үш зерттеу атом реакторы 
жұ мыс істейді, оның екеуі – Ұлттық яд-
ро лық орталық базасында және біреуі – 
ядролық физика институтының база-
сында.

Мұның барлығы отандық атом энер-
гетикасын дамытуды бастау қажеттілігі 
туралы сенімді түрде айтуға мүмкіндік 
бе   реді. Осылайша, Қазақстанда атом 
энер гетикасын дамыту келесі мүмкін-
дік терді береді: к!міртексіз энергия 
гене рациясына к!шу жағдайында елдің 
индустриялық экономикасының тұрақ-
ты дамуын қамтамасыз ету, !неркәсіптің 
жалпы технологиялық деңгейін арттыру, 
елді тиімді индустрияландыру, шикізат-
тық бағыттан кету, білім экономикасын 
дамыту үшін негіздер құру, атом !нер-
кә сібі мен энергетиканы, сондай-ақ 
атом энергиясын бейбіт мақсатта пай-
да ланудың басқа да бағыттарын (ядро-
лық медицина, !неркәсіптегі ядролық 
технологиялар, ғылым) одан әрі дамыту 
үшін ынталандырулар жасау мүмкіндігі 
туады.

– Ал АЭС энергетикалық тәуелсіздік 
пен қауіпсіздікке қаншалықты кепіл бола 
алады? Сонымен қатар АЭХА АЭС-тің 
қауіпсіздігіне қаншалықты жауап бере 
алады?

– АЭХА командасы АЭС орналас-
тыру ауданын таңдау бойынша жүр-
гізіл ген зерттеулердің тиісті б!лімдерін 
зерттеді, АЭС орналастырудың әлеуетті 
ау данына (Алматы облысы, Үлкен ауы-
лы), оның ішін де маңайындағы метео-
ро логиялық және сейсмикалық мони-
то ринг стан са сына барып қайтты және 
Қазақстанның техникалық органдары 
мен ұйымдары ның тартылған !кіл де рі-
мен бірқатар тал қылаулар !ткізді. 
АЭХА сарапшылары Қазақстанның 
ын тымақтастыққа дайын дығын және 
жо баны басқарудағы жо ғары кәсібилігін 
мойындады. 

– Сұхбатыңызға рақмет!

Сұхбаттасқан 
Тілекгүл ЕСД4УЛЕТ

ЭНЕРГИЯ – 
СТРАТЕГИЯЛЫҚ РЕСУРС
АЭС салу туралы сөз болғанда, халық арасында оның қауіпсіздігіне қатыс-
ты алаңдаушылық бар екенін аңғаруға болады. Алайда жасыл энергияға 
ұмтылған елдер үшін атом ең тиімді әрі тұрақты энергия көзі саналады. 
Біз физика-математика ғылымдарының докторы, «ҮМЗ» АҚ ғылыми орта-
лығының басшысы Манарбек Қылышқановпен атом энергиясын бейбіт 
мақсатта қолданудың артықшылықтары туралы әңгімелескен едік.
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МАЙМЫЛ ШЕШЕГІ �ЛЕМНІҢ 
116 ЕЛІНДЕ ТІРКЕЛГЕН

Таяуда ДДСҰ маймыл шешегі әлемнің 
116 елінде тіркелгенін мәлімдеді. �сіресе, 
Африкада ахуал �ршіп тұр. Африканың 
ауруларды бақылау және алдын алу ор-
талықтары мамандары жыл басынан бері 
«қара құрлықта» маймыл шешегін шамамен 
23 мыңға жуық адам жұқтырса, оның 622-сі 
к�з жұмғанын жеткізді. Ресми деректерге 
сүйенсек, қазірдің �зінде Африкада ауруды 
аптасына 4 мыңға жуық адам жұқтырады. 
Биыл тамыз айының соңында мұнда май-
мыл шешегіне шалдыққан науқастар саны 
200 пайызға дейін артқаны белгілі болды. 

Қазір маймыл шешегі ауруын алдын 
алуға бағытталған түрлі іс-шара бойынша 
еліміз де тысқары қалған жоқ. Бас мемле-
кеттік санитарлық дәрігердің міндетін атқа-
рушы Нұрқан Сәдуақасов жұқпалы індеттің 
таралуына қатысты қаулы қабылдаған еді. 
Қаулы негізінде енді жергілікті атқарушы 
органдар маймыл шешегі ауруына күдікті 
адамдарды анықтауға, эпидемиологиялық 
анамнез жинауға, байланыста болған 
адам    дарды оқшаулауға, сондай-ақ емдеуге 
міндетті. Онымен қоса, соңғы 21 күн ішінде 
шетелге, соның ішінде маймыл шешегі дерті 
жайлаған эпидемиялық елдерге барып-кел-
ген азаматтар медициналық бақылауға 
алынады.

ИНФЕКЦИЯ ЕҢ АЛДЫМЕН
АУА ТАМШЫСЫ АРҚЫЛЫ 

ЖҰҒУЫ МҮМКІН
�лемде жұқпалы дерттің �ршігені тура-

лы ақпарат жария болған уақыттан бастап 
елімізде маймыл шешегіне байланысты 
түрлі қауесеттің тарағаны рас. �леуметтік 
желілерде «елде бетперде режимі енгізіледі, 
оқу орындарында сабақ онлайн форматқа 
к�шірілуі мүмкін» деген сияқты ресми 
расталмаған ақпараттар саны к�бейді. 
Мамандар маймыл шешегі қауіпті ауру 
түрі екенін, сонымен қоса бұл дерт осы 
күнге дейін еліміздің медицина тәжіри-
бесінде мүлде кездеспегенін алға тартады. 
Сондықтан аурудан т�нер қауіп пен оның 
салдары туралы ел ішінде ақпараттық жұ-
мыстың жүргізілуі дәл қазіргі кезеңде �те 
маңызды. Медицина саласының �кілдері 
егер жұқпалы дерт Қазақстанға да жетіп, 
алайда мемлекет ауруды еңсеруге іс жүзінде 
дайын болмаса, ел азаматтарына да, меди-
цина мамандарына да қиындық тудыраты-
нын айтады. Біз осы ретте дерттен келер 
қауіп пен аурудан сақтану жолдары, маймыл 
шешегінің таралуы бойынша Алматы қала-
сындағы қазіргі ахуал турасында білу үшін 
Алматы қаласының Санитариялық-эпи-
де миологиялық бақылау департаментіне 
байланысқа шыққан едік. Департамент 
�кілі әзірге Алматы қаласында маймыл 
шешегін жұқтыру бойынша деректер тіркел-
мегенін мәлімдеді. Алматы қаласының 

Санитариялық-эпидемиологиялық бақылау 
департаменті басшысының орынбасары 
�сел Қалықова негізінен инфекция адам 
ағзасына бірнеше жолмен жұғатынын атап 
�тті. Сондықтан да әлемде маймыл шеше-
гінің таралу қарқыны әзірге т�мендемей тұр.

– Инфекция ең алдымен ауа тамшысы 
арқылы жұғуы мүмкін. Вирус ұзақ уақыт 
бойы бір б�лмеде болған жағдайда тыныс 
алу кезінде б�лінетін тамшы б�лшектері 
немесе аэрозольдері арқылы адам ағзасына 
енеді. Екіншіден, қарым-қатынас арқылы 
жұғады. Бұл дегеніміз – «бетпе-бет» бай-
ланыс (с�йлесу немесе тыныс алу кезінде), 
теріге жанасу (жанасу немесе жыныстық 
қарым-қатынас арқылы), «ауыздан ауызға» 
жанасу (сүйісу арқылы), «ауыздан теріге» 
жанасу (жыныстық қарым-қатынас немесе 
тері бетінен сүйісу арқылы) кезінде тарала-
ды. Үшіншіден, инфекция алиментарлық 
жолмен берілуі мүмкін. Бұл к�біне мұқият 
термиялық �ңдеуден �тпеген жануарлардың 
етін жеген кезде болатын жағдай, – дейді ол.

Одан �зге маймыл шешегі адамға ауру 
жануарлардың тістеуі немесе тырнауы 
арқылы, аң аулау, терісін алу, тамақ дайын-
дау, терісімен жұмыс істеу немесе жануар-
лардың етін жеген кезде жұғады. 

– Жануарлар популяциясындағы вирус 
айналымының ауқымы толық белгілі емес. 
Қазір одан әрі зерттеу жұмыстары жүргізілу-
де. Адамдарға маймыл шешегі киім-кешек 
немесе т�сек-орын сияқты ластанған зат-
тардан, сондай-ақ денсаулық сақтау меке-
мелерінде, тату салондары сияқты қоғамдық 
орындарда �ткір құралдардан жарақат алу 
кезінде жұғуы мүмкін, – дейді �. Қалықова.

АУРУ КЛИНИКАЛЫҚ К�РІНІС 
БЕРМЕУІ ДЕ МҮМКІН

 �сел Тоқанқызының айтуынша, вирус 
денеге зақымдалған тері, шырышты қабат-
тар (ауыз қуысы, жұтқыншақ, к�з, жыныс 
мүшелері, анус және тік ішек) немесе ты-
ныс алу жолдары арқылы енеді. Маймыл 
шешегі отбасы мүшелері мен жыныстық 
серіктестерге берілуі ықтимал. Сондай-ақ 
маман бірнеше жыныстық серіктестері 
бар адамдарда вирусты жұқтыру қаупі аса 
жоғары екенін негізге алды. 

– Маймыл шешегі әдетте �здігінен 
қай  тады. Бірақ кейбір адамдарда, әсіресе, 
балаларда, жүкті әйелдерде немесе басқа 
денсаулық жағдайларына байланысты 
иммунитеті т�мен адамдарда ауыр жағдай-
да �тіп, нәтижесінде әртүрлі асқынуға 
әкеледі. Нақтырақ айтсақ, науқастан к�ру 
қабілетінің т�мендеуі, тыныс алу жет-
кіліксіздігі, қан кету, анурия байқалады. 
Маймыл шешегінің инкубациялық кезеңі 
әдетте 6-дан 13 күнге дейін, тіпті 5-тен 
21 күнге дейін �згереді. Кейде клиникалық 
к�рініс бермеуі де мүмкін, – дейді маман.

К�БІНЕ БАЛАЛАР МЕН 
ЖАС�СПІРІМДЕР ЗАРДАП ШЕГЕДІ

Ауруға шалдыққан науқаста 3-4 күн 
аралығында қызуы 38,5° C дейін к�теріледі. 

Бетте, аяқта, алақанда, ауыз қуысы, шап 
пен жыныс аймағында, ануста, содан кейін 
денеде б�ртпе пайда бола бастайды. Ма-
манның айтуынша, б�ртпе 30% жағдайда 
жыныс мүшелерін, 20% жағдайда к�здің 
қабақ аймағын зақымдайды. Ол жыныс мү-
шелері мен к�з аймағында қатты ауырсыну 
белгілерімен жүреді. 

– Маймыл шешегі – Orthopoxvirus 
тұқымдасының �кілі маймыл шешек вирусы 
(MPXV) тудыратын зооноздық ауру. Вирус 
потогендігі бойынша 1 топқа жатады, ДНК 
құрамдас. Инфекцияның табиғи резервуары 
белгісіз, тиындар мен маймылдар сияқты 
әртүрлі ұсақ сүтқоректі вирусқа бейімді 
келеді. Вирус к�здері мен резервуары – дала 
иттері, африкалық тиындар, тышқандар, 
гамбиялық егеуқұйрықтар мен приматтар. 
Аурудың продромальды кезеңінің ұзақтығы 
1-4 күн аралығын қамтиды. Бұл кезеңде 
адамда қызба, бас ауруы, арқа ауруы, миал-
гия, жалпы әлсіздік, лимфа түйіндерінің 
ісінуі (лимфаденопатия) байқалады, – дейді 
�. Қалықова.

�сел Тоқанқызы жақын арада шетелге 
шығуды жоспарлап жүрген азаматтарға ай-
мақтағы эпидемиологиялық жағдай туралы 
ақпаратты алдын ала бақылап отыруға, 
эндемиялық �ңірлерге барған уақытта абай 
болуға және барлық сақтық шарасын қол-
дануға шақырады. Маман тері б�ртпелері 
немесе аурудың басқа белгілері бар адамдар-
мен жақын қарым-қатынасты азайтуға, 
сондай-ақ науқастарға күтім жасау кезінде 
бетперде мен қолғаптар, жеке қорғаныс 
құралдарын қолдануға кеңес береді.

– Егер сізде аурудың алғашқы белгілері 
пайда болса, инфекцияның ықтимал та-
ралуын болдырмау үшін �зге адамдармен 
байланыстан аулақ болыңыз. Бетперде 
қолданып, теріңізге және б�ртпелерге қол 
тигізбеңіз. Қолыңызды жиі түрде жуыңыз 
және жанасқан беттерді зарарсызданды-
рыңыз. Маймыл шешегіне ұқсас белгілер 
пайда болса, дереу медициналық к�мекке 
жүгіну маңызды. Егер үйге оралғаннан 
кейін 21 күн ішінде б�ртпе безгегі, бас ауруы 
немесе лимфа түйіндерінің ісінуі секілді 
белгілер пайда болса, дереу дәрігерге қара-
луға кеңес береміз. Медициналық мекемеге 
барған кезде дәрігерге тиісті тағайындауы 
үшін қайда болғаныңызды және кіммен 
байланыста болғаныңызды хабарлауды 
ұмытпаңыз, – деп с�зін қорытындылады 
Алматы қаласының Санитариялық-эпиде-
миологиялық бақылау департаменті басшы-
сының орынбасары �. Қалықова.

Бүгінде маймыл шешегіне байланысты 
деректер Африкадан тыс Пәкістанда, Шве-
цияда, Таяу Шығыстың Мардан қаласында 
тіркелген. Mpox індетінің («эмпокс» – 
маймыл шешегінің жаңа атауы) ошағына 
айналған Конго Демократиялық Респуб-
ликасында маймыл шешегімен к�біне 
15 жас қа дейінгі балалар мен жас�спірімдер 
зардап шегеді. Денсаулық сақтау саласы-
ның мамандары қауіпті дерттен балаларды 
сақтандыру аса �зекті екенін ескертеді.

КОРОНАВИРУСТАН СОҢ КЕШЕГІ, 
ЖЕТТІ МАЙМЫЛ ШЕШЕГІ

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

Кейінгі уақытта елімізде маймыл шешегі ауруының кеңінен таралып жатқаны 
туралы  ақпарат ағыны көбейді. Аталған ауру түрі бүгінде Қазақстанды ғана емес, 
күллі жаһан елдерін алаңдатып отыр. Әлемдік деңгейдегі тәжірибелі медицина 
саласы өкілдерінің дабыл қағуының жөні де бар. Себебі маймыл шешегі ауруы 
уақыт өткен сайын белең алып, адам шығынына әкеліп соғуда. Қауіпті бәлекеттің 
адамзат өміріне орасан зор залалын түсінген Дүниежүзілік денсаулық сақтау 
ұйымының (ДДСҰ) басшысы Тедрос Адханом Гебрейесус маймыл шешек эпи-
детін халықаралық маңызы бар денсаулық сақтау саласындағы төтенше жағдай 
деп жариялады. Қазір маймыл шешегінің жаңа түрінің Африканың өзге мекен-
деріне немесе көрші елдерге тарап кетуі – денсаулық сақтау саласы өкілдерін 
алаңдатып отырған басты мәселелердің бірі.

«Ақжайық» – БҚО-дағы жалғыз футбол клубы. 
Клубтың жартығасырлық тарихы бар. Респуб-
ликалық лигаларда жеткен жетістігі де бір төбе. 
Талай аяқдоп шеберін шыңдаған үлкен спорт 
мектебі бұл. «Ақжайық» клубынан түлеп ұшқан 
премьер-лига ойыншылары Руслан Валиу-
лин, Еркін Тапалов, Батыр Мұқашев, Санжар 
Ерниязов секілді аяқдопшылар қазір ұлттық 
құрамада ойнап жүр. Бүгінде де командада 
бірде-бір легионер жоқ. Бірақ соңғы кездері 
футбол клубының басынан бағы тайып тұр. 
Ақжайықтың намысын қорғап жүрген фут-
болшылар 9 айдан бері жалақысыз отыр. Ал 
футбол клубының өзі әне-міне банкрот деп 
танылуы мүмкін.

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

«АҚЖАЙЫҚТЫҢ» 
АХУАЛЫ МӘЗ ЕМЕС

Бұл футбол клубы т�рт жыл 
бұрын сенімгерлік басқаруға беріл-
ген. Бұған дейін футбол спортына 
қазынадан 1 млрд теңге б�лініп кел-
ген. Бірақ екі жыл бұрын «Ақжайық» 
премьер-лигадан шығып қалған кезде 
депутаттар «миллиардтар желге ұшып 
жатыр» деп бюджетті 400 млн теңгеге 
дейін қысқартып тастады. Қаржының 
осынша қысқарып қалғанына сол кез-
де футболшылар қарсы шығып, біраз 
тулаған еді. Ал биыл спортшылар 
сол 400 млн теңгенің �зіне зар болып 
отыр. Тоқал ешкі мүйіз сұраймын деп 
құлағынан айырылдының кері дерсіз. 
Ал спорт бсқармасы биыл берілуге 
тиіс 400 млн теңгені бастапқыда тас-
қынға кетті деді, кейін конкурс ере-
желері �згеруіне байланысты қаржы 
беру кешеуілдеп жатыр деген-ді. 

Жергілікті билік түрлі сылтауды 
алға тартып, уәде еткен 400 млн тең-
гені бермей отыр. 100-ден астам қыз-
меткер 9 ай бойына жалақысыз, ал 
балалар футбол командасы жарыссыз 
қалған. Клуб жазда спорт басқарма-
сын сотқа берген еді. Сот шешімімен 
мелекеттік сатып алу конкурсы үшін-
ші рет қайта жарияланды.

Биліктің уәде еткен қаржыны 
уақы тында бермей, футболшылардың 
�зін әрі-бері допша «тепкеніне» на-
разы клуб жетекшілігі журналистерді 
жинап сұхбат берді. Біраз дүниені 
айтты.

– Егер футбол клубымыз жабы-
латын болса, �ңірде үш жылға дейін 
кәсіби футбол клубы мүлдем бол-
майды. Қандай мақсатта, не себептен 
барлығы әкімдік болып, футболға 
қарсы шығып отырғанын білмеймін, 
біріншіден. Екіншіден, ел к�ріп 
отыр, шын мәнінде қолдау таппай 
отырмыз, – дейді «Ақжайық» ФК 
президенті Гүлдария Кауиева.

Футбол клубы конкурс �ткізу 
үшін құжаттарды толықтырудың 
соңғы күніне де үлгермей қалған. 
Себебі футбол клубының құжаттары 
түгел болмай шық  қан. Клуб басшы-
лығы «Бұл – қаржы бермеудің сыл-
тауы» десе, спорт басқармасы заң 
аясын дағы талап екенін алға тартты.

– Оларда бір құжат жетпей тұр. 
Соны басқарма басшысы ретінде сіз 
бергізбей отырсыз, соны бізге беруге 
жәрдемдесуіңізді сұраймыз деген 
мәселе к�теріп отыр. Ол менің құ-
зыретімде емес. Банкрот жасау, жабу 
деген мәселеге мемлекет априори 
қоя алмайды. Себебі бұл клуб – жеке 
клуб, – деді БҚО Дене шынықтыру 
және спорт басқармасының басшысы 
Жеңіс Нығматуллин.

«Қаржысыз қалған соң ойыны-
мыз сүреңсіз болып, жеңілістен к�з 
ашпадық» деп күйінеді бапкерлер. 
Белшеден қарызға батқан клубтың 
стадионы да жоқ. �кімдік сенімгер-
лік басқаруға берілген бұл нысанды 
халықаралық стандартқа сай емес 
деп қайтарып алыпты. Жағдай �з-
гермесе, облыс намысын қорғап 
жүрген 52 жылдық тарихы бар клуб-
тың құрдымға кетуі мүмкін, – дейді 
басшылары. 

– 4 жылдың ішінде 800 мил-
лион �зімнің қалтамнан салынды. 
20 шақты бапкеріміз қысқарды, 
400 баламыз қысқарып қалды. Бап-
керлеріміз бар, футболшыларымыз 
бар, 9 ай күтіп, қазір маған мүмкіндік 
беріп отыр, – дейді «Ақжайық» ФК 
президенті Гүлдария Кауиева.

Футбол клубында қаржының 
жоғы аздай, бұлардың лигага дайын-
далатын орындары да жоқ болып 
шықты. Қазір БҚО футболшылары әр 
есікті бір қағып к�мек сұрап жүр. �лі 
күнге БҚО әкіміне кіре алмай отыр. 

– Жыл бойы жаттығу жасай-
тын жабық залдардың, яғни ма-
неждің жоғынан футболшылар дұрыс 
дайындала алмайды. Бұған қажетті 
жабдықтардың жоғын, білікті бап-
керлердің аздығын қосыңыз. Айта 
берсе, мәселе жетерлік. Биыл бюд-
жеттен б�лінген қаражаттың 2022 
жылмен салыстырғанда, үш есеге 
азайтылуы салдарынан негізгі құра-
мада балалар мен жас�спірімдер, 
қыздар командаларында қиындықтар 
туғаны жасырын емес. Яғни, аталған 
командалардың жас ерекшеліктеріне 
қарай �тетін ел чемпионаттарына 
толыққанды қатысуына бюджеттен 
берілетін қаржы жеткілікті есептел-
меген. Салдарынан қаржы жетіспейді, 
оған қоса билеттер, қонақүйлердің 
және басқа к�рсетілетін қызметтер 
бағасының қымбаттауы қолбайлау 
болып келеді», – дейді футбол клубы-
ның директоры Манарбек Ержанов.

Президент күні кешегі Жолда-
уында бұқаралық спортты дамытуды 
тапсырды. Ал БҚО-да білдей футбол 
клубы жабылудың аз-ақ алдында тұр. 

БҚО спорт басқармасының 
басшылығы футбол клубына тиісті 
қаржыны б�луді неге созып келе 
жатқаны да түсініксіз. Басында фут-
болға б�лінген қаржы су тасқынына 
қарсы жұмыстарға жұмсалып кетті де-
ген-ді. Кейін басқа да сылтаулар айта 
бастады. Ал жартығасырлық тарихы 
бар «Ақжайық» футбол клубының 
ойыншылары 9 айдан бері жалақысыз 
отыр. Басын тауға да, тасқа да соққан 
аяқдопшылар енді кімге барып базы-
насын айтарын да білмейді.
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ПАРАСАТ

Біздің отбасымыз Маңғыстау ауданының 
«Октябрьдің 40 жылдығы» атындағы колхозда тұрды. 
�кем Балықбай Серікбаев осы колхозда ферма 
мең геру шісі еді. Мен мектепті бітірген соң шоферлық 
курсты оқып, машина жүргізушісі болып қызмет 
ат қардым. Бір күні әкем: «жинал, екеуміз Гурьевке 
барып келеміз», – деді. Есімде, бұл 1964 жылдың 
қазан айының екісі болатын. Аудан орталығы Таушық 
бізден 35 шақырым қашықтықта, сондағы аэропортқа 
әкем екеуміз келдік. Аэропортта бізді Маңғыстау 
2ңіріне белгілі құрметті азамат Хиту Бекжанов ағамыз 
күтіп отыр екен. Содан үшеуміз Гурьев қаласына 
АН-2 самолетімен ұштық. Ол жерде алдымыздан 
бір жас жігіт шығып күтіп алды, астында «ГАЗ-69» 
авток2лігі бар екен, бізді соған отырғызып жатып: 
«...Құлсарыға барамыз, жол ұзақ, екі жүз шақырымдай 
жүреміз. Егер ас-су ішіп аламыз десеңіздер дәмханаға 
апарайын», – деді. Хиту аға: «ас-суды сонда барып 
ішерміз, үлкен кісілер күтіп отырған шығар... Жүре 
бер, қалқам», – деді.

Ол кезде Гурьев пен Құлсары ортасында ж2нді 
жол да жоқ, үш-т2рт сағатта зорға жеттік-ау. Бір 
үй дің есігінің алдына келіп тоқтадық. �кем мен 
Хиту аға үйге беттеді, мен арттарынан еріп келемін. 
Үйдің ішінен абыр-дабыр адамдардың дауысы 
шығады. Үлкен б2лмеге кірдік. Бірден к2зім т2рде 
отырған Нұртас Оңдасыновқа түсті, тани кеттім. 
Aйткені Нұртас аға біздің жаққа да талай келген, 
үйімізде қонақ та болған. �кем екеуінің бір-біріне 
деген сый-құрметі барын сезетінмін. Отырғандардың 
бәрі орындарынан тұрып әкем мен Хиту ағамен 
жамырай амандасты. Нұртас аға болса маған қарап: 
«мына батыр да келіп қалған ба?!» – деп, жылы 
шырай танытты. 

Дастарханның үсті түрлі тағамдарға толы. Қарным 
ашып келген мен жан-жағыма қарамай тамақты 
жеп жатырмын, бала емеспін бе. Үлкендер болса 
әңгі ме-дүкен құрып отыр, назардың бәрі т2рдегі 
Нұртас ағада. �ңгімелерінің бірін ұқсам, бірін 
ұқпаймын. С2йтсем, бұл үй Жылыой ауданының 
бірінші хатшысы Саламат Мұқашевтың отаны екен. 
Саламаттың әкесі К2ңілқош аға Нұртас ағамен 
түйдей құрдас болып шықты. Екеуі бір-біріне қалжың 
айтып қояды, оған басқалары ду күліседі. Жинал-
ғандардың сәнді киініп, салтанатты отырыстары, 
улап-шуламай, байсалды әңгіме-дүкен құрулары 
маған қатты ұнады. К2біне Нұртас аға с2йлейді, 
басқалары ынта қоя тыңдайды. Неге екенін білмеймін, 
қаншама жылдар 2тсе де осы бір сәт санамда тура 
кеше гідей сайрап тұрады, ұмытпаймын. 

Бұл жиналыстың мәнісі 2ткен жылы зейнеткерлікке 
шығып, Мәскеуге к2шіп кеткен Нұртас Оңдасынов 
ағаны ел азаматтары арнайы қонаққа шақырып, 
60-қа толған жасын «2зім» деген аз ғана адаммен 
тойлап отырған сәттері екен. Менің әкем мен Хиту 
ағаны да «сендер де қатысыңдар» деп арнайы 

Қайраткер, халықтың нағыз жанашыры бола білген Нұртас 
Оңда сынов тың туғанына биыл 120 жыл толып отыр. Азаматтың, 
Нұртас ағадай нар тұлғаның атын өлтірмей, естіп-білгенімді 
көпке айтуды парыз санадым. Бүгінгі жастар, ертеңгі ел билей-
тін басшылар, соларға сабақ болса екен, үлгі алса екен деген 
ілгері ниет қана мендегі.

АТЫ ӨЛЕДІ
АЙТПАСАМ АЗАМАТТЫҢ

Астрахань облысында жермен-жексен болып 
жатқан Құрманғазы бейітінің басына күмбез 
тұрғызып, оның ашылуына Ахмет Жұбанов пен 
Хамит Ерғалиевты Алматыдан шақырып алып және 
облыстың біраз адам дарын жіберді. Бұл бір әруақты 
қадірлеген, өнерге бас иген күн болды. Ойлап 
қоямын, Құрман ғазы ның әруағы Нұртас 
Дәндібайұлына риза шығар деп...

шақырған болып тұр ғой. «Жақсыны к2рмек үшін!». 
�кем жарықтықтың мені тастамай алып баруының 
сыры – жақсыларды к2зімен к2ріп, әңгімесін тыңда-
сын деген қазақи тәрбие кәдімгі.

Содан Нұртас ағаның қасында бір күн болып, 
біздер келген жолымызбен Маңғыстауға қайттық. 
Самолеттің ішінде әкемнен Нұртас аға туралы 
к2бірек білгім келіп әңгіме сұрадым. �кем жол 
қыс қарсын деген де ойы болған болуы керек, бетімнен 
қақпай Нұртас аға туралы к2п әңгіме айтты: 

– Е, балам, бұл кісінің Атырауға бастық болып 
келгені халықтың бағы болды ғой. �лі де қызмет 
жасай беретін еді, Мәскеудегі Хрущев деген партияның 
басшысы соңына түсіп, 58 жасында зейнеткерлікке 
шығарып жіберді. Мына келісі – 2зінің 2сіріп кеткен 

шәкірттері Сағидолла Құбашев, Саламат Мұқашев, 
Рах мет Aтесінов, Сафи Aтебаевтар... арнайы қонақ-
тыққа шақырған ғой. Жаңа солардың біразын 
к2рдің...

Қазақстанның Үкіметін 13 жыл басқарып, 
Гурьевтің 2зін де сегіз жылға жуық қызмет істеген 
адамның халыққа сіңірген еңбегі бар шығар. Бірақ 
сол дұрыстап аталып, адам сияқты зейнеткерлікке 
шы ғарып салынбады. Алматыдан келген Орталық 

комитет тің 2кілі «денсаулығына байланысты Нұртас 
Дәндібайұлының 2з 2тініші бойынша қызметтен 
босатылды» деп, жиналған к2пшілікке республикаға 
сіңірген еңбегі жайлы бір ауыз да айтпай, он-он бес 
минутта қызметтен босата салды. Хрушевтің ызғары-
нан қорыққандары ғой. Нұртас аға бір-екі чемодан 
кітабын жинады да, Мәскеуге к2шіп кетті. Неге 
Қа зақ станда қалмады? Республика Үкіметі тарапынан 
к2ңіл б2лінбеді, қамқорлық болмады-ау деп ойлаймын. 
Негізі, Нұрекең елде қалуы керек еді, сол жағы дұрыс 
болмады. Сол олқылықтың орнын толтырмақ болған 
ел азаматтарының қонаққа шақырып, к2рсеткен 
құрмет тері ғой бұл... 

Шыны керек, жеті-сегіз жыл ішінде Атырау, 
Маң ғыстау 2ңірі түрленіп кетті емес пе?! Келе салы-
сы мен Жайықтың жағасында тұрып, қаланы к2гал-
дандырмау, ағаш 2сірмеу дұрыс емес деп, мекемелерге 
тапсырма беріп, 2зі күні-түні қадағалап, екі-үш 
жылдың ішінде Гурьевті 2зіміз танымай қалдық. 
Жасыл желекті қалаға айналды. Жеміс-жидек, 
к2к 2ніссіз, айран-сүтсіз қалай 2мір сүруге болады 
деп, қаланың қасындағы Теңдік колхозының шаруа-
шы лығын жаңаша бағытқа бұрды, соның арқасында 
жаздың ортасынан бастап дүкендерде: картоп, пияз, 
қияр, памидор, алмаға толып тұрды, айран-сүт те 
молынан сатыла бастады.

Сазға батып жатқан қаланың жолдары асфальталып, 
жаңадан тұрғын үйлер к2птеп салынды. Үлкен Үкі-
мет тің алдына Гурьев облысының экономикасы мен 
мәдениетін к2теру ж2нінде мәселе қойып, мол 

қара жат б2лінуін талап етті. Қаражат келісімен 
жаңадан мектептер, ауруханалар, мәдениет үйлері 
салына бастады. �рбір ауданнан музыка мектептері 
ашылды. Жиналыс сайын «ел іші – 2нер кеніші» 
дегенді жиі айтып, талапты ән салатын, домбырада 
ойнайтын балаларды іздей жүріңдер, тәрбиелеңдер, 
облысымыздың атын шығаратын солар» дегенді 
аудан, колхоз басшыларына айтудан жалықпайтын. 

Aз басым риза болатыным, «Дина мен Құрманғазы-
ның елінде ұлт- аспаптар оркестрі неге жоқ, бұл ұят 
қой» деп, келісімен қолға алады. Содан барша облыс 
к2лемінде к2ркем2нерпаздар байқауы 2тті. Ауыл-
ауылда, одан соң аудандарда 2нердің түр-түрінен 
байқаулар болды, одан озып шыққандар Гурьевтің 
басында 2ткен фестивальге қатысты. Орталық 

стадионда 500 домбырашы қатысқан концерттің 
ж2ні тіптен б2лек болды. Бұл бір облыс халқы үшін 
сер піліс, к2ңіл күйдің шалқыған сәті еді. Ұмытпаймын! 
Фестивальге қатысқан қаншама домбырашы, әнші 
жастардың таланты байқалып, Мәскеуде 2ткен 
Бүкіл одақтық жастар фестиваліне қатысты емес пе! 
Оркестрді басқаруға Алматыдан оқу бітіріп жатқан 
атыраулық жастарды, ерлі-зайыпты Раушан мен 
Сейілхан Құсайыновтарды шақырып, бірден пәтер 

беріп, жағдайларын жасады. Олар к2п жыл сол 
оркестрді басқарып, қаншама 2нерлі жастарды 
тәрбиелеп шығарды.

Ал Астрахань облысында жермен-жексен болып 
жатқан Құрманғазы бейітінің басына күмбез тұрғызып, 
оның ашылуына Ахмет Жұбанов пен Хамит Ерғалиевты 
Алматыдан шақырып алып және облыстың біраз 
адам дарын жіберді. Бұл бір әруақты қадірлеген, 
2нерге бас иген күн болды. Ойлап қоямын, Құрман-
ғазы ның әруағы Нұртас Дәндібайұлына риза шығар 
деп...

Осы тұста манадан «тыңдаушы» болып отырған 
Хиту ағам әңгімеге араласты:

– Ой, Балықбай-ау, Нұрекеңнің 2ндіріс пен мал 
шаруашылығына қосқан үлесін айтсайшы... ұшан-
теңіз ғой... Нұрекең келісімен Маңғыстау даласын 
аралап шықты, халықтың жағдайын 2з к2зімен 

к2рді. «Aндірісті к2термей, халықтың жағдайы 
жақсармайды екен» деп Орталық Комитеттің алдына 
мәселе қойды емес пе. Ой, содан кейін Маңғыстаудың 
даласына геологтар қаптасын-ай! Кешікпей кен 
орын  дары да бірінен соң бірі табыла бастады. �сіресе, 
1961 жылы Жетібай мен Aзеннен мұнайдың мол 
қоры табылып, Маңғыстаудың аты әлемге танылды. 
Жаңа2зен қаласының іргесі қаланды, жан-жақтан 
түрлі мамандықтың адамдары келіп жаңа қаланың 
тұрғынына айналды. Aндірістің дамуымен қарым-
қатынас күшейді, Атырау мен Маңғыстаудың 
ортасына асфальт жол керек болды, оны мәселе етіп 
Үкімет алдына қойды... 

Мына бір оқиғаны да маңғыстаулықтар ұмытпайды. 
Соғыс жылдарында Нұртас Оңдасынов Маңғыстауға 
келеді, Үстірттің қойнау-қойнауында жатқан малшы-
ларды аралап, жағдайларын біледі. Малшы лардың 
балалары жан-жақтан келіп оқитын Тельман орталау 
мектебінің жағдайын к2ріп, к2ңілі толмайды. Содан 
мектеп директоры Нәдір Нұрғалиевқа «Алматыға 
барған соң ақша б2лгіземін, мектеп үйін ж2ндеңіз» 
деп кетеді. Айтқандай-ақ қаражат келіп, мектеп 
жақсылап ж2нделеді. Енді біраз жыл 2ткен соң 2зі 
Гурьевке басшы болып келген кезде сол мектепті 
арнайы келіп к2реді. Директор Нұрғалиевтің ісіне 
қанағаттанған болуы керек, облыстың Мәдениет 
басқармасын басқаруға шақырады. Халыққа жақын 
басшының әрекеті емес пе бұл. 

Сосын, бұл кісі ауыл шаруашылығына аса к2п 
к2ңіл б2лді. Оның сыры да бар еді. 1949 жылы қыс 
мезгілінде қатты суық болып, Атырау мен Маңғыстау-
дың малы қырылып қалды, тіптен таяғын ұстап 
қал  ған қойшылар да болды. Енді соның орнын 
тол  тыру үшін Нұрекең к2п жұмыстанды. Мал басын 
к2бейтудің жолдарын қарастырды, жиындар 2ткізіп 
біздерді оған қатыстырып отырды. Тіптен, ғалымдарды 

шақырып, мал басын ғылыми жолмен к2бейтуді 
міндеттеді. Содан малшылар жаз жайлауға, қыс 
қыстауға шығып, малдың ш2бі шалғын тың жерлерде 
жайылуын әдетке айналдырды. Қолдан ұрықтандыру 
арқылы, малдың басы к2бейіп, даламыз малға толды, 
балам. Бұны халықтың қамын жеген нағыз басшы 
деп қалай айтпайсың. 

Саған мына бір қызық жәйтті айтайын, бірде 
Нұре кең облыстағы «Передовик» колхозына барады. 
Сүт фермасында болады. Жып-жинақы, сауыншылары 
да тап-таза, мұнтаздай адамдарды к2ріп риза болады. 
Колхоз бастығы Сағидолла Құбашевпен с2йлесіп, 
басқа шаруашылықтарды да аралайды. Қысқасы, 
Сағидолланың жұмысты ұйымдастыруы ұнайды да, 
ақырында облыстық Атқару комитетін басқаруды 
ұсынады. Мұндай шешім колхоздың басшылығынан 
бірден жоғары лауазымға әкелу бұрын-соңды тарихта 
болмаған оқиға. Бәріміз таңғалдық! Нұрекеңнің 
батыл дығына риза болдық. 

Ой, Нұрекеңнің Маңғыстау халқына жасаған 
жақсылығы шексіз ғой. Нұрекең біздің т2кпе-жырау 
Мұрын Сеңгірбекұлын Алматыға алдыртып, «Қырым-
ның қырық батыры» жырын таспаға жаздыртып 
алды. Және маңғыстаулық ақын Сәттіғұл Жаңғабыл-
  ұлының дарынын жоғары бағалап, оның «халық 
ақыны» атануына да Нұрекең себепкер болған. 
«Алла, құдай» дегенді айтуға қорқып жүргенде Нұре-
кең – діндар-абыз Ержан Қазіретке арнайы барып 
сәлем берген жалғыз басшы. Бұған да бәріміз таңғал-
ғанбыз. 

Нұрекең жақсы бір іс бастады, облыста мектептер 
жетіспегендіктен, ол «спутник» мектептер салуды 
қолға алды. Ескі мектептің қасынан жаңа мектеп 
салуды әрбір шаруашылық, 2ндіріс мекемелеріне 
жүктеді. Оңдасыновтың бұл идеясы кейіннен 
республика к2лемінде қолдау тауып, «спутник» 
мектептер к2бейді. Тұрғын үйді к2птеп салғызды. 
Адамдар шатырланған үйге к2шіп, тұрмыстары 
жақсарып қалды. 

Тағы бір маңызды ісі, теңіз тартылып балықшы-
лардың жағдайы мүлдем т2мен болып кеткен-ді. 
Міне, Оңдасынов Жайықтың жағасындағы қырлау 
жерге үйлер салғызып, балықшыларды соған к2шіртті. 
Бұл қайсыбір басшының батылы да, шамасы да 
келмейтін үлкен іс еді. Бұрын Үкімет басқарып, 
үл кен шаруалар шешіп үйренген адамның ғана 
қолы нан келетін іс. Бұл кісінің іскерлігін Мәскеудегі 
Молотов, Микоян, Ворошиловтар бағалады ғой... 

«Рыбокомбинаттың» жағдайын жақсартты, жаңа 
техникалар сатып алып, балықшылардың бейнетін 
азайтты. Oсының бәріне қаражат тауып, аз уақытта 
елдің жағдайын біршама к2теріп тастаған Оңдасыновты 
Атырау, Маңғыстау халқы қатты сыйлады, құрметтеді...

Балам, 13 жыл республиканың Үкіметін басқарған 
Нұртас Дәндібайұлы туралы әңгіме бұдан да к2п. 
Біз Маңғыстау мен Атырау 2ңірінде бітірген шаруа-
сының біразына ғана тоқталдық. Осының 2зінен-ақ 
халықтың тағдыры қолына тиген нағыз басшының 
қандай болу керегін ұққан боларсың, Тоқтарбай 
мырза, – деп маған қарап Хиту ағам қуақыланып, 
жымиып қойды. 

Менің к2з алдымнан Саламат ағаның т2рінде 
маңдайы жарқырап, баяғының батырларынша 
қасқайып отырған Нұртас ағаның бейнесі к2пке 

дейін кетпей, ақыры санамда 2шпестей болып 
сақталып қалды. Осыдан кейін Нұртас Оңдасынов 
деген есімді естісем құлағымды түре қалатын болдым. 
Маңғыстауда бұл кісі туралы аңыз әңгімелер 2те 
к2п.

�кемнің ерке баласы болып, білім қумай, мектеп 
бітірген соң машина жүргізушісі, анығын айтсам, 
шофер болып кеттім деп жоғарыда айттым ғой. 
Талай бастықтың мәшинесін жүргізіп, оларды Маң-
ғыстаудан Гурьевте 2тетін жиналыс-жиынға талай 
тасыдым. Шоферлар, бәріміз жиналыстан шығатын 
бастықтарымызды күтіп, әңгіме-дүкен құрып 
отырамыз ғой баяғы. Содай бір сәттерде мен Нұртас 
ағаның шоферы болған Николай Захаров деген 
адаммен таныстым. Ол Нұртас аға туралы турасын 
айтсам, аузының суы құрып әңгімелейді. Бір әңгімесі 
мынадай: бірде Нұрекең Маңғыстауды аралап жүріп, 
бір қойшының үйіне қонады. �лгі шопан екеуі 
түнімен Николай түсінбейтін бір тілдерде с2йлесіп 
шығады. Қазақша білемін деп малданып жүрген 
шофер олардың не айтып жатқанын ұқпай, бірақ 
екеуінің – қойшы мен хатшының осыншама тіл 
табысып кеткеніне таңғалады. Таңертең Нұрекең 
Николайға: «Мына шопанның білігі менен артық 
екен, біз түнімен араб, парсы, түрік, 2збек тілдерінде 
с2йлестік. Біз оқымысты адамдарды қаладан іздеп 
жүрсек, ол қате екен, нағыз оқымыстылар далада 
екен», – депті.  

Мен Николай с2зіне аса илана қоймап едім, 
кей ін Нұрекеңнің түрікшеден аударған «Бұ адам», 
«Арабша–парсыша–қазақша түсіндірме с2здіктері» 
қолыма түскенде ол кісінің к2п тіл білетініне иландым, 
тәнті болдым. 

 
Тоқтарбай БАЛЫҚБАЙҰЛЫ,

 еңбек ардагері
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АЙМАҚ

Бұл ж�нінде Мемлекет басшысы �зі-
нің осы жолғы Жолдауында айрықша 
атап �тіп, салада тәртіп орнатуды талап 
еткен еді. Мұндай жағдай тек мал шаруашы-
лы ғына  тән емес. Барлық салада сұғанақ-
тық жиі к�рініс береді. 

Қалай болғанда да, қазынаға қол сұ-
ға тын сұғанақтар әлі азаймай тұрған 
сы  ң  айлы. Жақында �ткен брифинг бары-

сында белгілі болғандай, Алматы об-
лысында мемлекеттік қаржыны жымқыру-
дың бірнеше дерегі әшкереленіпті. Бұл 
туралы Экономикалық тергеу департаменті 
басшысының орынбасары Данияр Қыдыр-
алиев баспас�з мәслихатында мәлімдеді. 
Оның айтуына қарағанда, облыста мем-
лекет тің тарапынан нақты бір бағыттарды 
қолдауға берілетін  субсидияларды жолын 
тауып заңсыз иемдену мен жалған құжат-
тар дайын дап ұсыну арқылы жасалған 
6 қыл мыс тіркеліп, мемлекетке жалпы 
со ма сы 653 миллион теңге болатын шығын 
келтірілген.

ҚАЗЫНАҒА ҚОЛ СҰҒУ 
ҚАШАН ТОҚТАЙДЫ?
Осыдан бірнеше ай бұрын жазғанымызда Алматы 
облысы бойынша асылтұқымды мал басын көрсетуде 
көзбояушылықтар болып, төрт түлікті асылдандыруға 
мемлекеттік қазынадан бөлінетін демеуқаржының 
талан-таражға түсіп кеткенін жазған едік. Онда жоға-
ры жаққа тапсырылған статистика мен нақты санның 
арасында айырмашылық көп екені айтылған еді.

Болат 
АБАҒАН, 
Алматы облысы

Экономикалық тергеу департаменті 
жүр гізген тексеріс барысында  сол баяғы 
агро�неркәсіп кешенінде асыра сілтеу 
ас қынып тұрғаны анықталыпты. Бұл 
сал а да  мемлекет қаражатын жымқырудың 
жүйелі схемалары қалыптасып, к�збоя-
шы лықтың әбден етек жайғаны белгілі 
болған. Қазынаның қаржысын қалтасын-
дағы ақшасымен шатастырған, қомағай-
лық қа салынған  жауапкершілігі шектеулі 
серік тестіктің басшысы 7 жылға бас 
бос тан дығынан айырылыпты. Ол �зінің 
иелігін дегі ет �ңдеу зауытының жобалау-
сметалық құжаттарын ойдан құрастырып, 

қолдан жасау арқылы  мемлекеттен 205 
мил лион теңге, жалған құжаттар арқылы 
кәсіпорынға орнатылған құрылғының 
�ндірістік қуаты туралы ақпаратты бұрма-
лап, тағы 63 миллион  теңге  м�лшерінде 
қомақты  субсидия алып, алшаң басып 
жүр генде тұтылыпты. 

Ал облыстағы ауылшаруашылық коо-
пер ативтері бірінің басшысы мал басының 
саны туралы жалған ақпарат ұсынып, 50 
миллион теңге субсидия алған және 
ол ар  ды жеке депозиттік шотқа орналас-
ты рып, түскен дивидендтерді �з қажетті-
лігіне жұмсап, жырғап отырған.

Кейінгі жылдары басынан дау-дамай 
арылмаған, жемқорлықтың түр-түрі 
тіркеліп, әбден жаманатқа қалған білім 
беру саласында да қазына қаражатын 
жым қыру жалғасуда. Осының алдында 
жазғанымыздай, �ңірдегі жеке балабақ-
шалардың басшылары балаларды жалған 
тіркеу арқылы мемлекеттік білім беру 
тап сырысы бойынша б�лінген бюджет 
қара жатының қызығын к�ріп келген. 
Алматы облысының әкімдігі қазір осы 
саладағы мемлекет қаражатының талан-
таражға түсуін болдырмау мақсатында 
Іле және Жамбыл аудандарындағы бала-
бақшаларды Face ID функциясы бар 
құрыл ғылармен жабдықтады. Балалардың 
нақты есебін жүргізуге және болашақта 
жоғары дағыдай жемқорлық сипатындағы  
заңбұзушылықтарды болдырмауға мүм-
кін   дік береді деген үміт бар. Бұл қадам 
ақ тал ып жатса, болашақта мектепке 
дейінгі білім мен тәрбие мекемесінің 
бар лығында осындай құрылғылар 
орнатылатын болады. 

«Коммуналдық қызметтер мен әлеу-
меттік маңызы бар тауарларды сатып алу 
кезінде екі ортадан заңсыз пайда тауып 
келген делдалдарды болдырмау үшін бел-
сен ді жұмыстар жүргізілуде. Мұндай мем-
лекеттік бюджеттің ақшасын үнемдеу және 
оны дұрыс пайдалану мақсатында жасалып 
жатқан шаралар алдағы кезде де жалғаса 
береді», – дейді Данияр Қыдыралиев.

«Қазақстан-Қытай»  магистралды газ құбырының «Азиялық 
Газқұбыры»  ЖШС «Шымкент»  ГТБ А және В желілері 

бойынша басқарылатын кран тораптары үшін 1 Ом аспайтын 
аспаптық жерге тұйықтау» жұмыстарын сатып алу бойынша 

қайта ашық тендердің қорытындылары туралы 
хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Қазақстан-Қытай»  магистралды 
газ құбырының «Азиялық Газқұбыры»  ЖШС «Шымкент»  ГТБ 
А және В желілері бойынша басқарылатын кран тораптары 
үшін 1 Ом аспайтын аспаптық жерге тұйықтау» жұмыстарын 
«Azimut Solutions» ЖШС: Алматы қаласы, Алмалы ауданы, 
Сейфуллин даңғылы, 410/78 ғимарат, 2 б�лме, 510 кеңсе, 050016, 
БСН 140940000862 жеңімпаз болып танылсын. 

    Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы 
алуға болады:  + 7 (727) 393-04-60.

Объявление об итогах повторного открытого тендера по закупке 
работ «Инструментальное заземление не более 1 Ом для 

управляемых крановых узлов по ниткам А и В УТГ «Шымкент» 
ТОО «Азиатский Газопровод» магистрального газопровода 

«Казахстан-Китай»»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает победителем по 
закупке работ «Инструментальное заземление не более 1 Ом 
для управляемых крановых узлов по ниткам А и В УТГ «Шымкент» 
ТОО «Азиатский Газопровод» магистрального газопровода 
«Казахстан-Китай»» тендерную заявку ТОО «Azimut Solutions»: 
г. Алматы, Алмалинский район, проспект Сейфуллина, дом 
410/78, помещение 2, офис 510, 050016, БИН 140940000862.

Дополнительную информацию и справку можно получить 
по телефону: + 7 (727) 393-04-60.

«Жедел ақпараттық қауіпсіздік орталығының қызметтері» 
сатып алу бойынша қайта ашық тендердің қорытындылары 

туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Жедел ақпараттық қауіпсіздік 
орталығының қызметтері»  тендерлік �тінімі «KazHackStan» 
ЖШС: Қазақстан Республикасы, Астана қ., Мәңгілік ел даңғылы, 
54 үй, БСН 120540005677, жеңімпаз болып танылсын.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы 
алуға болады:  + 7 (727) 393-01-50.

Объявление об итогах повторного открытого тендера по закупке 
«Услуги оперативного центра информационной безопасности»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает победителем по 
закупке «Услуги оперативного центра информационной 
безопасности» тендерную заявку ТОО «KazHackStan», Республика 
Казахстан, г. Астана, проспект Мангилик ел, дом 54, БИН 
120540005677.

Дополнительную информацию и справку можно получить 
по телефону: + 7 (727) 393-01-50.

«СКС-1, КС-7 және ТҚЖҚТ-7-де катодты қорғаныш жүйесін 
жаңғырту» жұмыс жобасын әзірлеу» жұмыстарын сатып алу 
бойынша ашық тендердің нәтижелері туралы хабарландыру

          
«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «СКС-1, КС-7 және ТҚЖҚТ-

7-де катодты қорғаныш жүйесін жаңғырту» жұмыс жобасын 
әзірлеу» жұмыстарын сатып алу бойынша ашық тендер �ткізілмеді 
деп танылды.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы 
алуға болады: + 7 (727) 393-04-60.

Объявление о результатах открытого тендера по закупке работ 
«Разработка рабочего проекта «Модернизация системы 

катодной защиты на СКС-1, КС-7 и УЗПОУ-7»»
         
ТОО «Азиатский Газопровод» признает открытый тендер 

по закупке работ «Разработка рабочего проекта «Модернизация 
системы катодной защиты на СКС-1, КС-7 и УЗПОУ-7»» 
несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить 
по телефону: + 7 (727) 393-04-60.

Елде отырып, қаладағыны ет-сүтімен, 
жылы-жұмсағымен қамтып отырған ауыл-
дықтар үшін отандық �німге сұраныс артқан-
дықтан, бұл – кәсіп ашуға ниет еткен жандарға 
таптырмас жоба. 

Бұл жоба қазір әлемнің 30-дан астам 
елін де жүзеге асырылуда. Жобаны 2022 
жыл  дан бері Ұлттық экономика министрлігінің 
қол дауымен «Атамекен» ұлттық кәсіпкерлер 
палатасы ұйымдастырып келеді.

Ұйымдастырушылардың айтуынша, «Бір 
ауыл – бір �нім» жобасы алғаш Жапонияда 
ойлап табылған. Zңірлерді дамыту мақсатында 
әзірленген жоба халықтың әл-ауқатын арт-
тыру ға елеулі үлес қосты. Жоба аясында 
белгілі бір аймақтың ерекшелігін к�рсететін 
бірегей, сапалы �нім �ндіруге болатын саланы 
табу, зерттеу к�зделген. Сонымен қатар 
жер гілікті ресурстардан сапалы �нім �ндіруді, 
бизнесті басқару, маркетинг пен �німді �ткізу 
мүм кіндіктерін кеңейту, жергілікті және 
халық аралық нарықтарда �німді тарату, 
жергілікті брендтер шығару және �німнің 
құндылығын арттыру тұрғысынан �ндіру-
шілердің дағдыларын дамытуға бағытталған.

Жобаға келсек, ауылдағы �нерлі жұрт 
кәдесый, ұлттық тағам жасап, басқа да керекті 
бұйымдармен с�релерді толтыра алады.

Осы жобаның арқасында Абай ауданы 
Дубовка елді мекеніндегі ешкі сүт �німдерін 
шығаратын шаруашылық �з �німін нарыққа 
шығарды.

Ал Қарағанды қаласының грантын ұтып 
алған Меруерт Абзалбек болса қант қосылмаған 
жент жасап, ұлттық брендке айналдырмақ 
ниеті бар. 

– Ұлттық тағамды елдің қалауына қарай 
икемдеу бір қарағанда оп-оңай шаруа емес. 
Оған ұзақ дайындық пен іркіліссіз ізденіс 
керек-ақ. [уел баста бұл ой маған екі жыл 
бұрын келген-тін. Тағамның оңтайлы форму-
ласын құрауға әжептәуір уақытымды сарп 
еттім. Жалма-жан нутрициолог пен аллерголог 
ма манмен кеңес алдым. К�п к�мегі тиді. 
Еп теп жүріп женттің глютенсіз тары әрі 
қант сыз бидай деп ныспылаған екі түрін 
ел ге ұсынуға білек сыбана кірістім. Жобам 
қала әкімінің грантын иеленіп, мерейім �сті. 
Алақаныма түскен ақшаға жабдық сатып 
аламын. [зірге бір адамды жұмысқа орналас-
тырдым, – дейді жас кәсіпкер Меруерт 
Сапарқызы.

Бүгінде Қарағанды облысында бизнес 
саласы �ркендеуде. Zз ісін д�ңгелетіп әкеткен 
100 мыңға жуық кәсіпкер нәсібін табуда. 
Олар қос қолдап тірлік етумен қатар 240 
мыңға жуық адамды жұмыспен қамтыған. 

– Шағын және орта кәсіптің �рістеуіне 
бертінгі уақыттан бері жолға қойылған 
қолайлы инфрақұрылым да септігін мол 
тигізіп жатқан к�рінеді. Рас. Бұл салада іліп 

аларлық ілкімді істер аз емес. Алдымен про-
куратура, сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
қыз мет сынды құзырлы органдар �кілдерімен 
бір лескен кәсіпкерлікті қолдау бағытындағы 
«Бизнеске жол», «Бизнестің Жол картасы» 
секілді тыңғылықты бастамалар жемісін 
бе ру де. Атын атап, түсін түстеп �терлік жо-
ра лы жобамыздың бірі – «Бір ауыл – бір 
�нім» жобасы. Алғаш жапон халқы ойлап 
тап қан бұл ерек іс кейінірек қоңсылас Қырғыз 
елінде �ркен жайған. Біз айырқалпақ жұрттың 
айылдарын аралап, ой елегінен �ткізген соң 
осы жылы облыс аумағында б�генайы б�лек 
бастаманы енгізуді құп к�рдік, – дейді 
обл ыс тық кәсіпкерлер палатасының директоры 
Ернар Күлпейісов. 

Жақында Қарағанды облысында к�рме-
жәрмеңкеде жергілікті шикізаттан жасалған 
топ-10 тауар анықталды. «Бір ауыл – бір 
�нім» жобасының 30 қатысушысы �з �німдерін 
ұсынды. Комиссия ең жақсыларын іріктеп 
алды. Жаңа бастаған кәсіпкерлерге �німді 
брендтеуге және оны нарыққа шығаруға 
к�мек берілмек.

– Мұндай к�рме бірінші рет �ткізіліп 
отырған жоқ. Мақсаты – отандық кәсіпкер-
лерді қолдау және жаңа қазақстандық 
бренд тер құру. Ешқандай салаға шектеулер 
жоқ. Негізгі шарт – жергілікті шикізатты 
пайдалану. 30 қатысушының ішінен 10-ы 
келесі кезеңге �теді. Нәтижесінде, бренд 
комит еті үш жең ім пазды анықтайды. Фина-
л и с тер �ндірістік технологиялар, маркетинг 
бойынша тегін курс оқиды, – деді Қарағанды 
облысы Кәсіп керлер палатасының шағын 
кәсіпкерлікті дамыту б�лімінің бастығы 
Меруерт Қасымова.

Жұмыс тобының мүшелері барлық тауарды 
мұқият зерттеп, қатысушылармен с�йлесті. 
Ұпайлар бағалау парағына қойылды. Басты 
критерий – шикізаттың жергілікті болуы. 
Zнім нің сыртқы нарыққа шығу әлеуеті де 
маң ыз ды. Ассортимент алуан түрлі болды: 
сүт және ет �німдері, кәдесыйлар, зергерлік 

бұйым дар, керамикадан жасалған бұйымдар, 
сабын, этностильдегі киім. Металл мүсіндер 
к�пшіліктің назарын аударды. Теміртаудан 
келген кәсіпкер Ақылжан Елеуғазин хоббиін 
кәсіп ке айналдырған. Ол бизнеске бірден 
кел ген жоқ. Машина жасау мамандығын 
ал ған нан кейін CNC станогының токары 
бо лып жұмыс істеген. Дәнекерлеу ісін әке-
сінен үйренген. Қазір олардың шағын от-
басылық цехы бар. Негізінен, терезелердегі 
қорғаныс торларын �ндіріп ақша табады. 
Ақылжан жергілікті металдан мүсіндер 
құрас тыруға қызыққан. Басынан аяғына 
дейін бәрін �зі жасайды, соның ішінде 3D 
модель деуге дейін сызады. Биыл 400 АЕК 
м�л шерінде мемлекеттік грант алды және 
жо баны дамытуды жоспарлап отыр.

ИГІЛІКТІ ЖОБАЛАРҒА 
ЖОЛ АШЫҚ
«Бір ауыл – бір өнім» әлеуметтік жобасы Қарағанды 
облысында да жүзеге асуда. Кәсіпкерлікке жол ашқан 
бағдарламалар саны артып келе жатыр. Бәрі де халық 
игілігіне жұмыс істеуде. Дегенмен «әттеген-ай» дей-
тін тұстар да жоқ емес. Бұл жоба кейбір жүзеге аспай 
қалған бұрынғы жобалардың кебін кимесе дейміз.

Әдебиет 
БЕЛГІБАЙҰЛЫ, 
Қарағанды облысы

К�рмеге қатысушы Жанар Батырханова 
да �з оқиғасымен б�лісті. Мамандығы бо-
йын ша қаржыгер ретінде органикалық 
пайдалы тағам �ндірісін игерген. Дәрігерлер 
оған дұрыс тамақтануға кеңес бергеннен 
кейін �зі үшін сүйек сорпаларын, кето пас-
тасын және гхи майын дайындап үйренген.

– Мұндай тамақтану менің денсаулығыма 
к�п к�мектесті. Сатылымда к�птеген импорт-
талған органикалық тағам бар. Мұның бәрін 
жергілікті шикізаттан �зіңіз жасасаңыз да 
болады. Бұл арзанырақ. Мен дұрыс тамақтану 
барлығына қолжетімді болғанын қалаймын. 
Қазір �з �німдерімді Instagram арқылы жар-
на малаймын. Арманым – үлкен шеберхана 
ашу. [зірге тек �з қалтамнан т�леп отырмын, 
мемлекеттік қолдау �ндірісті кеңейтуге к�-
мек тесер еді, – дейді Жанар Батырханова.

К�рмеде �нген бидайдан жасалған 
пайдалы нан �німдері де болды. «Эконан» 
брендін кәсіпкер [сел Бекбаева құрды. 
Осакаров ауданындағы шаруа қожалықтары-
ның бірінен астық сатып алады. Пісіру цехы 
Майқұдықта орналасқан, онда бірнеше адам, 
соның ішінде мүгедектігі бар жандар да жұ-
мыс істейді.

С�зіміздің басында «әттеген-айды» айтып 
қалдық. Zйткені бұған дейін де бірнеше 
жоба қолға алынып, кәсіп ашамын деген 
ау ыл дық жастарға грант берілген болатын. 
Бір ауылдағы бір ғана к�шеде т�рт дүкен 
ашылып, сол к�мек ақшасы біткенде үшеуі 
жабылып, біреуі ғана қалғанын да естіп қана 
қоймай, к�зімізбен де к�рген едік.

«Бір ауыл – бір �нім жобасының» жемісін 
к�ріп, к�рмеден озық шыққан үш кәсіпкер 
5 млн теңгелік облыс әкімінің грантына 
үміт кер болады. Бұл отандық �німнің сапалы 
болуына алғышарт болса керек.

Яғни, бұл жоба кәсіпкерді қолдай отырып, 
болашақта үлкен нарыққа жол ашуына 
септігін тигізбек. Сонымен қатар ауыл тұр-
ғын  дары үшін жаңа жұмыс орындарын 
құр мақ.
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КӨШ БАСТАП ТҰР
Қазақстан V Дүниежүзілік көшпенділер ойындарының үшінші күнінің 
қорытындысы бойынша медальдық есепте бірінші орында тұр. Бү-
гінге дейінгі медальдық көрсеткіштерде де үлкен айырмашылықпен 
көш бастап келеді. Жарыстың үшінші және төртінші күні спортшылар 
көкпар, көкбөрі, аударыспақ, жамбы ату, кураш, дәстүрлі садақ ату, 
қазақ күресі, мас-рестлинг, асық және тоғызқұмалақ, теңге ілу, құсбе-
гілік, арқан тарту ойындары бойынша сайысқа түсті. 
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КӨШПЕНДІЛЕР ОЙЫНЫ КҮНДЕЛІГІ МЕРЕЙ

Бұл туралы театрдың 95 
жыл  дығына арналған �ңірлік 
коммуникациялар қызметі 
алаңында �ткен брифингте 
ай тылды. �ңіріміздің ғасырға 
жуық тарихы бар �нер ордасы 
туралы с�з қозғағандар қата-
рында Шымкент қаласы әкімі-
нің орынбасары С.Құранбек, 
Egemen Qazaqstan газетінің 
тілшісі, Түркістан облыстық 
мәслихатының депутаты Ға-
лымжан Елшібай, Қазақстан 
Жазушылар одағының Шым-
кент қаласы �кілдігінің бас-
шысы Момбек 1бдәкімұлы, 
Ж.Шанин атындағы академия-
лық қазақ драма театры әде-
биет б�лімінің меңгерушісі 
Сая Қасымбек, Ж.Шанин 
атын дағы академиялық қазақ 
драма теа тры ның к�ркемдік 
жетекшісі С.Сраил болды. 
Олар театрдың бай тарихына 
тоқталып, осы жылдар ішінде 
�нер ордасында қызмет еткен, 
оның дамуына �лшеусіз үлес 
қосқан тұлға лардың �мірі мен 
шығарма шылығы туралы тың 
деректері мен естеліктерімен 
б�лісті.

Ж.Шанин атындағы ака-
демиялық қазақ драма театры-
ның тарихы тереңнен бастау 
алады, бұл жайында архивтік 
құжаттардан алынған деректер 
дәлел бола алады. Ең маңызды 
құжаттардың бірі – 1929 жыл-
дың 28 қыркүйегінде бекітілген 
«Шымкент қалалық қазақ 
драма театрының сахнасын 
жаб дықтау бойынша материал-
дық-шаруашылық шығындар 
ж�ніндегі алдын ала смета» 
құ жаты. Бұл құжатқа сәйкес, 
театр дың сахнасын жабдық-
тауға 7 589 рубль қаражат б�-
лінген.

Сонымен қатар архивтен 
табылған тағы бір маңызды 
құжат – 1940 жылдың 27 қаң-
тарында жасалған Оңтүстік 
Қазақ стан облыстық қазақ 
драма театрының 1939 жылғы 
жұмысына жүргізілген ре-
визия  ның қорытынды актісі. 
Бұл актіде театрдың директоры 
Л.Берещук 1932 жылдан бастап 
қызмет атқарғаны к�рсетілген. 
Осы деректер Шымкенттегі 
қазақ драма театрының ресми 

ашылу мерзімінің 1934 жылы 
емес, 1929 жылы екендігін дә-
лелдейді.

Театрдың ашылуы кездей-
соқ емес. Алаш қайраткері, 
драматург және публицист 
Жүсіпбек Аймауытов Шым-
кентте драма үйірмесін ашып, 
кәсіби театр мамандарын оқы-
тып, қазақ ұлттық театрының 
қалыптасуына елеулі үлес қос-
қан. Осы театрда Хадиша 
Б�ке ева, 1мина �мірзақова 
сынды ұлы тұлғалар �нер к�р-
сеткен.

«Соңғы зерттеулер театр-
дың тарихы одан әлдеқайда 
ертерек кезеңнен бастала-
тынын анық тады. Архивтерден 
табылған құнды құжаттарда 
1927 жылы Жұмат Шаниннің 
театрдың да муы ж�нінде 
маңызды баян дамалар жаса-
ғаны белгілі бол ды. Бұл тарихи 
деректер театр дың шынайы 
бастауын к�рсетіп отыр», – 
дейді Шымкент қаласы әкімі-
нің орынбасары Сәрсен Абай-
ұлы. Бұл жаңалық мәдени 
мұра мызға деген к�з қарасты 
қайта қарауға мүмкін дік бере-
ді. Театр тарихының тереңдігі 
мен оның қазақ мәдениетіне 
қосқан үлесі одан да бай екені 
дәлелденді. Ж.Ша нин атын-
дағы театрдың шы найы тарихы 
жаңа қырынан ашылып, ұлт 
руханиятына зор үлес қосады.

Ж.Шанин театры әрқашан 
�з к�рерменін жоғары сапалы 
қойылымдармен қуантып ке-
леді. Классикалық және зама-
науи қазақ драма тургия сының 
жауһарларын сахналап, ұлттық 
құндылықтарды дәріп теуден 
жоғары к�рсеткіштерге ие. 
Теа тр сахнасында к�рнекті 
режис серлер мен актерлердің 
есімі танылып, талай жаңа 
таланттар ашылды. Бұл театр-
дың қазақ �нері мен мә де-
ниетін дамы ту дағы р�лі орасан 
зор екенін айта кетейік.

Брифинг барысында қа-
тысу шылар осы деректерді 
ес кере отырып, биыл Ж.Ша-
нин атындағы академиялық 
қазақ драма театрының 95 
жылдық мерейтойын атап �ту 
жоспар ланып отырғанын 
мәлімдеді. Мерейтой аясында 
қараша айында Шымкент 
қаласында Орталық Азия 
театрларының ІХ фестивалі 
�тпек.

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы 

1зірге ұлттық құраманың ен-
шісінде – 48 медаль. Оның 
28-і – алтын. V Дүниежүзілік 
к�шпен ділер ойындарының 
үшінші күнінде аударыспақ 
сайысының үш салмақ категория-
сы бойынша жеңімпаздары анық-
талды. 90, 100 және 100 келіден 
жоғары салмақ дәрежесіндегі 
спортшылар бәсе кесі �тті. Бұл 
«Қазанат» иппо дромы маңындағы 
этноауылда ұйымдастырылды. 
Аударыспақтан 100 келіден 
жоғары салмақта Бір жан Қосалиев 
Қырғызстан спорт шысы Кумуш-
бек Қыдырәлиевтен басып түсіп, 
алтын жүлдеге қол жеткізді. Сы-
рым Ізбасаров (100 келі) моңғо-
лия лық спортшы Ер болат Жеңіс-
бек ті жеңіп, алтын жүлде алды. Ал 
90 келі салмақ дә ре жесінде Есім-
хан Рахматіллә күміс жүлде енші-
леді. Ол Қыр ғызстан спортшысы 
Ислам Берді бекуулынан жеңілді. 
Ұлттық құрама спортшылары 
аударыспақ тан жалпы есепте бес 
алтын, бір күміс еншіледі.

К�шпенділер ойынының 
үшін ші күнінде «Арғымақ» ат-
спорт кешенінде �ткен Qalqan 
стиліндегі дәстүрлі садақ ату 
сайысында ерлер арасындағы 
алтын жүлде Мажарстан спорт-
шысы Кочжа Ласзлоға бұйырды. 
Екінші және үшінші жүлделі 
орындарды қазақстандық Ербол 
Тапенов пен Қанат Қасымхан ие-
ленді. Бұл – Қасымханның к�ш-
пен ділер ойындарындағы екінші 
қола медалі. 

Ал әйелдер арасындағы мер-
ген дер ішінен үздік шыққан индо-
незиялық Рено Сури алтын медаль 
иегері атанса, Ресей спортшысы 
Анна Алексеева күміс жүлдені ие-
ленді. Ал Қырғызстаннан келген 
спортшы Асель Садырова қолаға 
қол жеткізді.

Қазақ күресінен �ткен бәсеке-
лер Жақсылық Үшкемпіров атын-
дағы Жекпе-жек сарайында 
ұйым дас тырылды. Бұл спорт 
түріне ерлер мен әйелдер әрқай-
сысы т�рт салмақ дәрежесінде 
сынға түсті. Қазақстандық балуан-
дар екінші жарыс күні 4 алтын, 1 
күміс, 2 қола жүлде иеленді. Айта 
кетсек, жарыстың бірінші күні боз 
кілемде күрескен 8 қазақстандық 
спортшының барлығы да жеңістің 
биік тұғырына к�терілген бола-
тын. Ерлер және әйелдер арасын-
дағы қазақ күресі аталған жекпе-
жек сарайында �з мәресіне жетті. 
41 елдің спортшылары 8 салмақ 

жесінде Ольга Душаева қола жүл-
дегер атанды. 

«Қазанат» ипподромында �тіп 
жатқан к�кпардан іріктеу кезеңін-
де Қазақстан командасы АҚШ 
ков бойларын 12:4 есебімен жеңсе, 
Қырғызстан спортшылары Түр-
киялық әріптестерін 15:1 есебімен 
басып озды.

К�кб�рі сайысына келер бол-
сақ, Түркия командасы АҚШ 
ойыншыларын 2:1 есебімен ұтты, 
ал ресейлік шабандоздар �збек-
стан командасынан 3:2 есебімен 
басым түсті. 

10 қыркүйек күні �ткен тоғыз-
құмалақ сайыстарының нәтижесі 
бойынша 23,5 ұпаймен Қазақстан 
командасы к�ш бастаған. Кешегі 
жарыс қорытындысы бойынша 
М�лдір Серікқызы, Бексұлтан 
Бостандықов тоғызқұмалақтан 
к�шпенділер ойындарының чем-
пионы атанса, Аңсаған Қожанәсіп 
пен Ерсұлтан 1уелбай жарыстың 
қола жүлдегерлері атанды. 

К�шпенділер ойындары бағ-
дар ламасында қызық әрі аса қы-
ра ғылықты талап ететін ойынның 
бірі – жамбы ату. «Қазанат» ип-
по д  ромы маңындағы этно ауылда 
�ткен жамбы ату спорты ның Түр-
кі стилінен алтын жүлдені Ералхан 
Айк�з, ал қола жүлдені Айтбек 
Са рыбай жеңіп алды. Күміс жүл-
дені түркиялық Керем Игит енші-
леді. Жарыстың екінші күнінде 

дәрежесінде бәсекеге түсті. Жарыс 
нәтижесі бойынша ерлер арасын-
да Ерасыл Жаңатай (90 келі) қола 
медаль, Ерсұлтан Мұзаппаров 
(100 келі) мен Нұрдәулет Жарыл-
ғапов (100 келіден жоғары) алтын 
ме даль тақты. Ал әйелдер ара-
сында қазақ күресінен Роза Ны-
сан тайқызы (70 келі) мен Зарина 
Сарипова (65 келі) бірінші орын-
нан к�рінсе, Зәмзәгүл Файзо-
ланова (77 келі) күміс медальды 
мойнына ілді. Альбина Бақиева 
қоланы қанағат тұтты. Қазақ стан-
дық балуандар қазақ күресі нен 
барлығы 15 медаль алды: оның 
ішінде 12 алтын, 1 күміс, 2 қо ла.

«Алау» мұз сарайы аренасында 
кураштан ерлер және әйелдер ара-
сындағы бәсеке аяқталды. Ұлттық 
құрама бұған дейін �збек күресін 
13 жүлдемен (1 алтын, 6 күміс 6 
қола) қорытындылады. Бәсекенің 
соңғы күні әйелдер бір салмақ, ал 
ерлер үш салмақ дәрежесі бойын-
ша жеңіс тұғырына таласты. Ерлер 
арасындағы таласқа түскен алтын 
медаль �збекстаннан келген 
Отабек Касановқа бұйырды. 
Отан дық спортшы Айбек Қазақ-
баев (66 келі), Ернұр Сүлейменов 
(60 келі) және Шаймерден Нұрдин 
(74 келі) күміс медальға ие болды. 
Ал әйелдер арасында 57 келі 
салмақ дәрежесінде қазақстандық 
Толғанай 1бенова екінші орын 
тұғырынан, Алтынай Нұрханова 
үшінші орыннан к�рінді.

10 қыркүйек күні Саха халқы-
ның ұлттық спорты – мас-рес-
тлинг (таяқ тарту) бойынша бә-
секе �з мәресіне жетті. Жүлделі 
орын дар ерлер мен әйелдер ара-
сында 2 салмақ дәрежесі бойынша 
сарапқа салынды. Мас-рестлинг-
тен ерлер арасында 105 келі 
салмақ дәрежесінде Еркебұлан 
Ерлан мен 75 келі салмақ дәре-

Биыл Шымкент қаласындағы Ж.Шанин атындағы 
академиялық қазақ драма театрына – 95 жыл. Көп 
жылдан бері бұл театр тарихы 1934 жылдан басталады 
деп есептеліп келді. Оңтүстік Қазақстан облыстық 
атқару комитетінің 1934 жылғы қаулысы осы театр-
дың ресми бастауын көрсеткендей болды.

ӨНЕР ОРДАСЫНА –

ұлттық құраманың үш бірдей 
спортшысы Азия стилінен жүлделі 
орындарға ие болған еді. Ел 
намысын қорғап, бәсекеге түскен 
спортшылардың қоржынға салған 
жалпы медаль саны әзірге 54-ке 
жетті, оның 24-і – алтын, 12-сі – 
күміс, 18-і – қола.

V Дүниежүзілік к�шпенділер 
ойындарына қатысушылар 21 
спорт түрінен 97 медаль жиын-
тығын сарапқа салып жатыр. 
Жарыстың жалпы жүлде қоры – 
250 млн теңге. Т�рткүл дүние к�з 
тіккен дүбірлі доданың жабылу 
салтанаты «К�шпенділер ғаламы» 
этноауылында 13 қыркүйекте 
�теді. 

Бет қатталып жатқанда: Бес 
асықтан Қазақстан қыздар құра-
масы және асық атудан ерлер 
құра масы V Дүниежүзілік к�ш-
пен ділер ойындарының жеңім-
пазы атанды.

Арқан тарту бойынша Қа-
зақстан Ресейден кейін екінші 
орынға тұрақтады.
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